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Mestni ljudski odbor 
glavnega mesta 

Tajn.skupsc.pisarna Ljubljana,dne 15 .IV.1955 
iflstrumentov* 0 sprejetfh predlogih naj Se pred spr* 

S K L E P I 

61.skupne seje Mestnega zbora in zbora proizvajalcev in 31 . 
sege zbora proizvajalcev MLO glavnega mesta Ljubljana, dne 

8.aprila oz. 12.ap±±la 1955 

A. 61. skupna_gejag 

1« sklep: Sprejet je sklep,da se odvzame mandat tov.Francu Zagar-
ju, odborniku 25. volilne enote zbora proizvajalcev® 

2* sklep: Sprejet ke sklep,da se sprejme odlok 0 razpisu n^domest-
nih volitev za 25• volilno enoto zbora proizvajalcev. 

Mandatno - imunitetna komisi.ja zbora proizvajalcev 

Mestni volilni komisiji. 

Pravni odsek Tajnistva MLO zaradi objave odloka v Urad-
nem listu in "Glasniku". 

sklep: Sprejet $e ekspoze k predlogu druzbenega plana in pred-
log druzbenega plana MLO za leto 1955 s tem,da se obrav-
nava na zborih volivcev v casu od 11. do 2o.aprJla« 

sklep: Sprejet je predlog proracuna MLO za leto 1955 in poro-
cSilo komisije za proracun MLO s tem,da se predlog ob-
ravnava na zborih volivcdv. 

Tajnistlro za gospodarstvo MLO 

Odsek za proracun MLO 

Skupsejnska pisarna MLOtda vodi evidenco o zborih vo-
iivcev* 

B» 51«seja zbora proizvajalcev; 

1 . sklep: Sprejet je sklep,da se zavme pritozba gospodarske or-
ganizacije "Agroteftnika" Ljubljana proti odloSbi za 
spremembo delovnih mest za leto 1954. 

2 . sklep: Sprejet je sklep,da se potrdijo zakljuSni racjuni za le-
to 1954 naslednjim gospodarskim organizacijam : 

"Stari Tislerr» Kolodvorska refetavracija, Hotel Turist, 
Daj-dam, Slavija, Sip, Kavarna Neboticnik, Kurivo- pro-
daja, Kmetijski magacin, Drogerij^., Ljubljanska tov. 
hraiiil, SKIP-Vizmar j e, Tov. kovinske jgalanterijerAgen-
cija Slovenija, Rozniiqj Grmada,Vesna podj.za razdelj. 
filmov, Specetfija, EmOna, Vinea^Autocommercg^Sadje - ze 
lenjaVa^-Preskrba, Prehrana, Volan, Gradbeni material, 
Volna, Izbira, in Usnje. 

v^ V 



sklep: Sprejet je sklep,da zbor proizvajalcev na eni izmed 
svojih sej se gred sprejetjem druzbenega plana 
obravnava o nacelnosti eventuelnih. sprememb planskih. 
instrumentov. 0 sprejetih predlogih naj se pred spre-
jetjem druzbenega plana razpravlja Svet za gospodar-
stvo MLO» 



I Z Z A P I S N I K A 

61.skupne seje mestnega zbora in zbora proizvajalcev Mestnega 

lju&skega odbora glavnega mesta Ljubljane dne 8.aprila 1955. 

Sejo je vodil dr.Marijan Derroastia, predsednik MLO. 

Zapisnik seje je vodil Silvo Sivic ,tajnik MLO. 

Za oveiitelja zapisnika sta bila soglasno izvolje-e 

na ljudska odbornika Ostaj Tuiaa in Janez Kimovec. 

Seja je bila sklepcna,ker je bilo od 7o odbornikov 

mestnega zbora prisotnih 58 odbornikov zbora proizvajalcev 

pa 45 . 

Zapisnik 6o.skupne seje je bil soglasno sprejet. 

Predsednik je predlagal naslednji 

d n e v n i r e d : 

1 . Ekspoze k predlogu druzbenega plana MLO za leto 1955. 

2 . Predlog proracuna MLO za leto 1955* 

Predlog zakljucnega racuna za leto 1955* 

Personalne zadeve. 

Albin Baznik, predsednik Mandatno -imunitetne ko-

misije zbora proizvajalcev je predlagal,da se dnevni red dopol-

ni in da se kot prva tocka sprejme Porocilo mandatno - imunitet-

ne komisije. 

Tako dopolnjeni dnevni red je bil soglasno spre-

jet . 



I . 

POROCILO MANDA03JO - IMUHITET1TE KOMISIJE 

ZBORA PRO IZ VA JALCEV MLO 

Odbornik Albin B a z n i k , p r e d s e d n i k Mandatno-

imunitetne komisije Zbora proizvajalcev je porocal,da je bil 

Zagar Eranc,clan zbora proizvajalcev s sodbo Okrajnega sodisca 

I . v Ljubljani st. I Ks 439/54 obsojen na 5 mesecev zapora,ker-

je kot upravnik ekonomije v St.Jernej izstavljal za preskrbo 

Litostroja racune z vecjo nakupno ceno od dejanske z namenom, 

da si pridobi protipravno premozenjsko k o r i s t . Dejanje je bilo 

storjeno iz koristoljublja in tako po 4 . tocka 13©. 21. Zakona 

o ljudskih odborih mest in mestnih obcin preneba odborniku 

mandat ne glede na kaksno gazen je bil obsojen. Sodba je postals 

z dne 15.III.1955 pravnomocna in M a n d a t n o - i m u n i t e t n a komisija 

predlaga razresitev. 

K Porocilu j e imel pripombo o d b o r n i k
 x'ranc Plazar. 

Soglasno je bil sprejet sklep,da se Franca Zagarja 

razresi kot ljudskega odbornika. 

Odbornik Albin Baznik je nato predlagal,da se sprejm* 

tudi odlok o raszpisu nadomestnih volitev v 55* volilni enoti 

zbora proizvajalcev namesto razresenega odbornika Franca Zagarj* 

Hadomestne volitve bodo v sredo dne 1 5 . j um ; ja 1955. 

Odlok je bil soglasno sprejet. 

I I . 

EKSPOZE K PREDLOGU DRUZBENEGA PLANA ZA LEOJO 

1955. 

Ekspoze je podal ing.Ivo K l e m e n c i c , predsednik Sve-

ta za gospodarstvo MLO.( Ekspoze je bil v celoti objavljen v 

"Glasniku" s t . 28 ) . 



PREDLOG PRORACUNA MLO ZA LETO 1955 

Porocilo je podal Alojz Matelic, predsednik 

komisije za proracun MLO.(Predlog proracuna je bil objavljen v 

"Glasniku" st.25,porocilo komisije za proracun pa v st.29») 

0 predlogu druzbenega plana in proracuna MLO v 

za 1955 so razpravljali odborniki:dr.Joze Pretnar ,Mara Der-

mastia,ing.Marijan Tepina, Jaka Avsic, Vukadin Nedeljkovic, 

Ivan Rozmanc, Pranc Plazar, Ostoj Tuma,Bozo Mravlje,Albina Pe-

caver,Avgust Zupet,Pranc Drobez,Anka Pernus,Mariaana DralsUer 

ing.Ivo Klemencic ,Henrik Zdesar in republiski poslanec Ivan 

Curk. 

Sprejet je bil sklep,da se sprejmeta predlaga druz9 

benega plana in proracuna MLO za leto 1955 kot predloga za obrav-

navanje na zborih. volivcev. 

Predsednik je opozoril odbornilce na naslednje: 

odborniki naj obveste skupscinsko pisarno,kdaj bodo imeli zbore 

volivcev. 

Odborniki naj se dogovore s predsedniki SZDL na terenih oz.z de-

lovnim predsedstvom zbora volivcev,da bodo zapisniki z zborov vo-

livcev takoj poslani skupscinski pisarni. 

Odbornik,ki zbora sam ne bo mogel odrzati.naj uredi zamenjavo sam 

tisti pa,ki rabijo eventuelno pomoc naj to javijo skupscinski pi-

sarni. 

Predsednik je sporocil,da bo v ponedeljek l l . t .m . 

ob 18.uri komemoracija v spomin pokojnega Borisa Kidrica pri grob 

nici herojev in je prosil odbornike,da cim vecjo udelezbo. 

Koncno je predlagal predsednik,da se predlog zakljuc 

nega racuna za leto 1953 in personalne zadeve odlozi za priliodnjo 

sejo. 

Predlog je bil soglasno sprejet in predsednik je za-

kljucil sejo. 

Vodja zapisnika: P r e d s e d n i k : 

Silvo Sivic, l . r . dr.Marijan Dermastia, l . r . 

Overitelja zapisnika: 

Ostoj Tuma l . r . 

Janez Kimovac , l . r . 



Z A P I S N I K — 

61.skupne seje mestnega zbora in zbora prolzvajalcev Mestnega ljud-

skega odbora glavnega mesta Ljubljane, ki se je vrsila v petek, 

dne 8,aprila 1955 od 16.3o do 2o.l5 tire v sejni dvorani Magistrata 

v Ljubljani. 

predsednik Mestnega ljudskega odbora tov. D e r m a s r t i dr.la-

rijan zacne sejo, ki je bila sklicana na podlagi 89.cl.2akona o 

ljudskih odborih most in mestnih obcin. 

Zapisnik seje vodi S 1 v i c Silvo, tajnik MLO. 

Predsednik predlaga, da se za overitelja zapisnika izvollta ljudsks 

odbornika: T u m a Ostoj in K i m o v e c Janez. 

Predlog je bil s o g l a s n o sprejet. 

Seja je sklepSna, ker je od lo odbornikov mestnega zbora prisotnih 

57, od 58 odbornikov zbora prolzvajalcev pa 45 . 

Izostanek so opraviSili: Bajuk.Sagadin-Stanka, Dular dr.Marijan, 

Elanjgek Ada, iarentiS ing.Vera, Masovec Lado, Hebec Franc, Plevnils 

Jose, Trtnik Tone, Vrhunc Viljem, Belcic JoSko, Brule Stefan, Fi-

liplic Jo2e, Fortuna Lojze, Humar Joze, Janezic Jo2e, gkerlavaj 

Milan, Tomec Sletka in Vogelnik Stane in Vonta Joze. 

Izostanka niso opravicili: Keber Jo&e, Cristas Ivan, Kumar Andrej, 

Suhadolc .toton, Kavelas Franc. Sintic Bozo in Strojinc Franc. 

la sejl sfla bill navsoci poleg odbornikov mestnega zbora in zbora 

prolzvajalcev MLO Se: 

1 . G u r k Ivan, 51an Republiskega zbora prolzvajalcev Ljudske 

skupscine LRS, 

2. 0 c e p e k Angela, clan Republiskega zbora Ljudske skupscine 

3. B a b n i k An&rej, 5lan Republiskega zbora prolzvajalcev 

Ljudske skupscine LRS, 

4 . V i p o t n l k Janez, selcretar Okrajnega komiteja 2KS in 

5. M a c e k Leopold, predsednik ObSinskega ljudskega odbora Pol; 



Zapisnik 60.skupne seje mestnega zbora in zbora proizvajalcev MLO 

preeita tov. § i v 1 c 3ilvo,tajnik MLO. 

Zapisnik seje je bil soglasno odboren. 

predsednik predlaga naslednji 

d n e v n i r e d : 

1. Ekspoze k predlogu druzbenega plana ILO za leto 1955. 

2. Predlog proracuna MLO za leto 1955. 

3. Predlog zakljucnega racuna za leto 195^. 

4. PereSnalne zadeve. 

Predsednik da predlog dnevnega reda na razpravo, 

B a z n i k Albin: 

Predlagam, da pred prehodom na predlagani dnevni red obravnavamo kot 

l.tocko: PoroSilo Mandatno-imunitetne komisije zbora proizvajalcev £0 

Z u p e t Avgust: 

Predlagam, da pod 4.to3ko dnevnega reda: Personalne zadeve, obrav-

navamo Se: PoroSilo za pregled dela direktorja podjetja. 

Predsednik da tako dopolnjeni dnevni red na glasovanje. 

S o g l a s n o sprejet. 



Ad 1 . PO ROC 110 MAR DATNO -I MUKITE TKE KOMI SIJE ZBORA PROIZAVAJALCEV M 

Poroeilo poda tov. B a z n i k Albin, predsednik landatno*imuni-

tetne komisije zbora proizvajalcev MLO, kakor sledi: 

Po sporodlln Okrajnega sodiSca I v Ljubljani, z dne 25.III.1955 

je bil tovaris 2 a g a r Franc, rojen 2.IV.192o v Rudniku pri 

Ljubljani s sodbo Okrajnega sodi§ea I v Ljubljani gtev.I ICS 439/54 

spoznan sa krivega, da ge skupno s Kegljeviaem Francem kot uprav-

al.te Ekonomije v Sentjerneju z namenom, da bi si prldobil proti-

pravno premozenjsko korist po predhodnem sporazumu izstavljal za 
preskrbo Litostroja v Ljubljani raoune o nakupljeni zivini z veejo 

nakupno ceno od dejanske, tako isstavljene racune tudi deloma sara 
podplsal, nato pa jib. preJf8^i$/?Jf5I^roja v izplaeilo in a takim 

laznim prikazovanjem dejanskih okoliscin zavedel odgovornega usluS 

benca racSunovodstsrar preskrbe Litostroja v zmoto, ter ga s tem za-
peljal, da je na skodo tega pojetja izplacal v casu od 11.VIII .do 

11.11.1951 skupaj 423.lo8 din vec, kot pa so dejansko izplaaall 

prodajaloem zlvine. 

S tem je tov.Sagar storil kaznivo dejanje goljufije in je bil ob-

sojen na 5 raesecev zapora. 

Ker je goljufija kaznivo dejanje, storjeno iz koristoljubja, in 

preneha odbornikm, ki je storil tako dejanje, mandat v vsakem prl-

meru, ne glede na kales no kazen je bil zaradi tega dejanja obsojen, 

predlaga Mandatno-lmunitetna komisija zbora proizvajalcev MLO, da 

se tov. Z a g a r Franc po 4.to.l3o.cl.2akona o ljudskih odborih 

mest in mestnih obSin razresi kot ljudski odbornik, ker mu je pre-

nehal mandat s pravnomoonostjo sodbe. 

Sodba je postala pravnomocna, ko je bila potrjena s sodbo Okroa-

nega sodisca v Ljubljani pod itev.KZ 81/54 dne 15 . I I I . 1955 . 

Bajem porocilo landatno-imunitetne komisije zbora proizvajalcev ml 

na razpravo. 

p I a z a r Franc: 

Stria tram kot clan zbora proizvajalcev MLO, da je tako dejanje Ijud-

skega odbornlka MLO vsega obsojanja vredno. Ia§ zbor stalno obravi 

nava in povdarja, kakSno mora bit! postenje pri upravljanju na-

§ih podjetij, ml pa vidimi, da je £ a g a r Franc, clan zbora 



proiavajalcev MLO, mnogokrat izstopal kot pobornlk in kritiziral 

ostrejse ukrepe, katere je nas zbor postavljal. Iz njegoveih izjav 

je izhajal oportunizem in mislim, da je to dobro oposorilo, da se 

bolj primemo stvari v roke, da se take in podobne v bodooe ne bodo 

gtogajale. Mislim, da je eialeetno to, da mora danes obsoditi elana 

zbora proizvajaloev MLO sodisce, kar ne daje lepe slike in je ob-

sojanja vredno. Zato mislim, da je treba potrditi izkljucitev tov. 

% a g a r Franca iz zbora proizvajalcev MLO. 

p e r m a s t l a dr.Marijan: 

Bajem predlog Mandatno-imunitetne komisije zbora proizvajalcev ML0 

na potrditev To je zakonsko popolnoma jasna stvar. 

B a z n i k Albin: 

Sedaj je potrebno sprejeti Odlok o razpisu nadomestnih volitev na 

mesto tov. Z a g a r Franca, odbornika zbora proizvajalcev MLO v 

25.vfclilni enoti. 

Odlok o razpisu naddmestnih volitev glasi: 

Na po#lagi 2o. in 117.cl.Zakona o spremembah in dopolnitvah aakona 

o volitvah in odpoklicu odbornikov ljudskih odborov /Or . l .LRS st. 

31-lo2/53/ ter 6 .tc.68.cl .Zakona o ljudskih odborih mest in mestnih 

obcln /Ur. 1.LRSst. 19-9o/'52/ je Mestni ljudski odbor glavnega mesta 

Ljubljane na Sl.skupni seji mestnega zbora in zbora proizvajalcev 

Mestnega ljudskega odbora v Ljubljani z dne S.aprila 1955 sprejel 

Razpisujejo se nadomestne volitve v 25.volilni enoti za volitve v 

sbor proizvajalcev Mestnega ljudskega odbora glavnega mesta Ljublje 

Dosedanjemu Ijudskemu odborniku tov. 2 a g a r - ju Franc-u je man-

dat prenehal po 4.t3.130.51.Zakona o ljudskih odborih mest in mest-

nih obcin /Ur.l .LRS19-9o/52/ . 

Porocilo landatno-imunitetne komisije 1 

je bilo s o g l a s n o sprejeto. 

o d l o k 

o razpisu nadomestnih volitev 

X«cl • 



2 . c l . 

Hadomestne volitev bodo v sredo, dne 15.jun.ija. 1955. 

3 . 51 . 

fa odlok se objavi v Uradnem listu LRS, v |!fGlasnik,1-uf na oglasnl 

deski MLO v Ljubljani in na krajevno obiSal en nacin v 25.volilni 

enoti. 

4 . 51 . 

Odlok saene veljati takoj po objavi. 

D e r m a s t l a dr.j.'ari jan: 

Slisali ste predlog odloka o razpisu nadomestnih volitev v 25.volil 

ni enoti zbora proizvajalcev MLO. 

Dajem predlog oloka na ranpravo. 

ICer k predlogu odloka ni nobenlh pripomb, dajem predlog odloka o 

raspisu nadomestnih volitev v 25.volllni enoti zbora proizvajalcev 

MLO na glsovanje. 

Predlog odloka o razpi3U nadomest-

nih volitev je s o g l a s n o 

sprejet. 



Ad 2. EK3P0ZE K PREDLUGU DRU2BEHEGA PLANA MLO ZA LETO 1955. 

Ekspoze poda tov.predsednik Sveta za gospodarstvo MLO K 1 e m e n 

S i c ing.Ivo, kakor sledi: 



; . J -
<L. f • 

Predno preidem na obraaloSiteV predloSenegi plana, ai 

dovolite, da se v kratkea dotaknem razvoja gospodarstva 

t preteklea letu. He bo© navajal anogo gtevilk, ker so 

raavidne iz predloga plana odnosno dokumentacije. 

ObrazloSiil bi samo nekatere bistvene aomente, ki so 

vplivali na nadd jni razvoj gospodarstva. 

Kot aajhen del enotnega gospodarskega podioSja i m gospo-

d&rstvo ntSega mesta vse znaSilnosti sploSnega gospodar-

skega razvoja dr&ave. razvoj karakterizira predvsea 

ttgoden razvoj proizvodnje, poveSanega blagovnega prometa 

in veSanja aaposlenosti. Vse to je na eni strani dvigalo 

sredstva za raaSirjeno reprodukcijo, na drugi strani 

pa je iaelo aa posledico nestabilnost trliSSa, dvig cen 

in pritisk na 2ivljenski standard. 

Skupni dru£beni proizvod se je v priaerj^vi z realizacijo 

1953 Mstveho dvignil in sicer m 51 £ , narodni dohodek 

pa aa 57 & Porast bruto produkta in narodnega dohodka 

je znatno ve£ji ed pear as ta fiaiSnega obsega proizvodnje, 

iz Sesar lahko sklepamo, da je prscejSen del porasta 

fiktiven in gre na ragun dviga cen, doSia je ostali 

del pora3ta nad fiziSnia obsegoa dosegen a veSjo pro-

duktivnostjo dela, boljSia asortiaanoa in kvaliteto. 

Pri tea se postavlja vpraSanje, ali je in v koliki aeri 

MLO vplival a gospodarskiai instmaenti na dviganje 

cen. Ogotoviti aoraao, da so bili plani podjetij, na 

katerih je baairal plan MLO, postavljeni raameroma nizko 

in da so gospodarske organiaacije v vegini primerov a 

lahkoto ptesegle potrebni in dovoljni sklad ia plaSe, 

sklad za saaostojno razpolaganje so pa daleko pres%l*. 

S tea noSem opraviSevati politike MLO, vendar aoram 

ugotoviti, da LLQ ni aogel a nekiai adninistrativniai 

ukrepi bistveno vplivati na stabilizacijo tr8i§Sa, ki 

je bila odraa sploSne situacije v drSavi. 

MLO je vplanu aa leto 1954 kril le najnujnejSe iadatke. 

Ker pa je bil dotok sredstev v I. polletju ve5ji, je 



sprejel v avgusti 54, rebalans plana, v katerem 

je minimalno poveSal proraSun (15 milj.), ostali 

preseSek pa razdelil na prorafcunske in goepodarske 

investicije, S tem so se zviSale proraSunske inve-

sticije od 884 milj. na 1367 milj.t dotacija kre-

ditnesiu skladu za go3?odar&e investicije pa se je 

poveSala od 34o nail j • na 465 milj. 

Vendar se je dotok sredstev veSal tudi v II,polletju. 

Ker pa je situacija na tr2i§Su kazala moSne infla -

torne tendence, smo * tej smeri moSneje anga2irali 

trSno inspekcijo predvsem v trgovini s givili, kjer je 

bil porast cen najve£ji. fiaien tega je finanfina inspek-

cija ifcvrSila vrsto pregledov. To je rodilo le delni 

uspeh, vsekakor pa so objave v Sasopisih javno 

mnenje imele svoj vpliv na formiranje cen, Svet za gospo-

daratvo je pristopil tudi k ugotavl janju konjakturnih 

dobiSkov, kar je imelo la posledico odvzera dobigkov, 

ki so bili delno res ustvarjeni s poveganje® cen, delno 

pa r&di nerealnega planiranja. 

Ksalu atto js tudl zvezna ljudska skupSSina sprejek 

^klep o ifflobilizaciji konjukturnih dobiSkov. Posledica 

tega je bila, da se je MLO poviSala repabliSka p$r-

ticipacija od 35 j> na 45 vseh dohodkof ( po uvidev-

no3ti republike je bila zniSana od 50 $ na 45 ter 

je radi tega bilo potrebno zniBati proragunske izdatke 

in gospodarske investicije. S tem so se proraSumke 

investicije zniSale za 263 milj., go&odar&e investi-

cije pa za lo3 milj. Ker bi pa mdaljno Srtanje in-

vesticij povzroSilo gospod&rsko §kodo, je MIX) sklenil, 

da predvidi primanjkljaj v vigini 151 milj, ter v 

tej viSini izvrSi investicije na raSun sredstev 1, 1955, 

ObraSun za leto 1954 pa je pokazal prese^ek v viSini 

97 milj. Preeegek je nastal predvsem radi neizvrSitve 

prara£unsldh investicij, Baz en tega na§ je KB obremen-

jevala za republiSko participacijo na skladu za.investi-

cije ELES-a, ki se ustvarja in uporablja na obico2ju izven 

Ljubljane , Pravtako nas je KB nepravi lno ©bremenila 



z reputbli§ko psrticip&cijo v viSini ca 19 milj, 

n& delu dobigka, ki ga je MLO odstopil zadrugnim 

org&nizacijam za pospeSevunje kmetiiske proizvodnje, 

kar §e ni upoStevano v obraSunu. 

Kakor je znano, MLO ob imobiliaaciji sredstev kljub 

tenia, da je v svoji bilanci predvideval primanjkljaj, 

ni §e nadalie odvzemal sredatev podjetjem. Mislim, 

da je to stimulation© vplivalo na poslovanje podjetij. 

Sredstva skladov za aaaostojno razpolaganje podjetij 

pa so ^oaegala v rebalanau predvideno viSino. Zato je 

Svet za gospodarstvo sklenil, da se ta preset k spcrazum-

no s podjetji naxaensko uporabi za stanoven jsko iz-

gradnjo, nekatera podjetja pa so & prej odvedla 

del sredstev v s3ad za stanosnjako izgradnjo. 

ZnaSilna v politiki ILO • pretdclem letu je vstkakor 

investicijske izgradnja. Kekor sea Zq omenil, so se 

sredstva za investicije stekala precej preko viSine, ki 

je bila predvidena • planu. Vendar ta sredstva niso 

bila uporabljena nesmortrno. VloSena so bila predvsem 

v objekte, ki v kratkeza Easu vra2ajo dru2bi vloBena 

sredstva. To je bilo doseaeno z vlagaajem sredatev 

predvsem v raz&iritve in odpravljanje oakih grl ? 

proizvodnji za izboljsanje delovnih pogojev za meharii-

zacijo gradbenih podjetij za poveSanje gradbenih kapaci-

tet, uatanavljanje in razSiritev obstojeSih obrtnih 

podjetjij, za pospegevanfe kmetijska profevodnje, iz-

boljSanje lokalcega prometa, za razSiritev skladiSSnih 

kapaeitet, izgradnjo goapodar&ega razstavi35a ter za 

mleSne restavracije. Y te namene je KLO iz proraSuna 

dotiral lo2 milj, iz aklada za kreditiranje gopodar-

skih investicij pa 932,8 milj. To je skupno l,o34,8 milj. 

gospodar&ih investicij. Od teg« za industry© 373,6, 

za kmetij8tvo 5)2,9 milj., za gradl}cni$tvo 62,9 milj, 

za promet 37,3 milj., za trgovino 232,9 milj. (centralaa 

skladi§8a in goapodarako razstaviSSe), gostinstvo 

8,|3 milj, obrt 116, 6 milj in za EC£ 15o,3 milj. 



Za prora£unske investicije in dotacije izven gospodarstva 

je bilo porsbljeno 87o, 4 isilj in sicer za komunalno in 

stanovanjsko graditev 45o,5 milj, aa prosveto in kulturo 

2o7 milj, za adravstvo in socialno varstvo 17o,3 milj, 

aa potrebe tajniStva aa notranje aadeve 22,4 milj, in 

za adartacije magistrata in Kresije 19,2 milj. Poleg 

tega pa je bilo iz sklada aa stanovanjsko in komunalno 

graditev portbljeno aa gradnjo staaovanj 213, 2 milj, 

Skupno je torej i'LO v letu 1954 finansiral investicije 

y viSini 2,118,4 milj. V primerjavi a lotos 1953, ko 

je vloSil 564 milj,, je to porast aa 280 

Hezen tega je na teritoriju MLO bilo investirano iz 

sredstev LRS 2,oo4,8 milj, iz sredstev FLHJ 816,4 milj, 

iz sredstev podjetij na ra£un amortia&cije in investi-

cijskih skladov rter skladov aa samostojno razpolaganje 

3,49o,8 milj, in iz sredstev aavodov in druStev 62,8 milj. 

Detajlni pre&led porabe teh sredstev je raaviden iz doku-

mentaeije plana. Skupno je bilo investirano na obmoSju 

mesta 8,493,2 milj. din. Ker je o stanovanjski iagradnji 

v preteklem letu i'LO iaSrpno razpravljal na eni svojih 

aadnjih sej, ne bom o tem problemu posebej raapravljal, 

TovariSi ljudski edborniki : 0 raavoju panog gospodarstva, 

miiim, da daje plan in dokumentacija dovolj materijala. 

Zato mi dovolite, da se omejim le na nekatere vaSne ele-

ments gospodarske politike MLO, ki so v planu in doktt-

fentacijipremalo povdarjeni. 

Sden iamed teh va2nih faktorjev je vsekakor obrt. Znano 

je, da v kapacitetah obrtniSkih uslug Se vedno daleS 

aaostajamo aa potrebaa, V tem pogledu lahko vsekakor 

bele&imo uspeh, ki se od ra?a v poveSanju brutto produkta ^ 

za 63 % napram letu 1953, To poveSanje rezultira iz po-

veS&nja delovne aile aa 15 ustanavljanja novih soci-

al! stiSnih obrat®v po Stevilu 10 in nadaljnjih 28, ki 

so ffcstali z odcepitvijo oziroma reorganise eijo obstoje-



5ih gespodarekih org&nizacij, ter vlaganja investi-

cijskih sredetev v vi&ini 116 ailj.din. ^udi politika MLO 

do privatnoga sektcrja obrti kar se ti5e poveS&nja ka-

pacitet, je bila v tern, da so ae obrtna dovoljenja 

dujula vsakemu, ki je ispolnjeval osnovne pogoje, 

zahtevane po ur^dbi. Zato se je Stevilo obrtnikov 

privatnega sektorja poviaalo v letu 1954 za 238 to je 

od 1782 na 2olo, affiatraa, da je taka politika pravilna, 

saj veSa kapacitete in s tea vpiiva na boljSe kritje 

potreb in na veSjo kcnkurenco, na drugi strani pa mora-

fl?o vedeti, da oorast privatnih obrttiikov, ki predvse& 

ne delajo s tujo delovno silo in ki se jih pravilno 

obdav&i, nifcakor ni v nasprotju s socialistiSno smerjo 

razvoja obrtniStva.Za prepreCevanje kapitalistiSnih 

tendenc nam slu2i Offlê itpv zaposlovonja delovne sile, 

DanaSnji primeri takili tendenc so predssem posledica 

poa&njkanja obrtniSkih kapaeitet in jih ne booso od-

pravili s ten, da bi ne bili liberalni pri izdajanju 

obrtnih dovoljenj, aispak obratno, Tkke primere kapita-

listaSnih tendenc pa moraso zasledovati in posaaeznikoa, 

ki izkori§5ajo sedanjo situacijo, s pravilno davSno 

politiko odvzeti preseSke, ki so jih ustvarili z i^ko-

riS5anjfcis. 

Kljub temu zaznajmjeaio moSnej^i por&st socialisfciSnega 

sektorja, kar vidimo iz primerjave brutoprodukta, 

ki je porastel v coeialistiSnem sektorju napram letu 

1953 za 53 v privatnem pa za Is to nasi pokaSe 

tudi primerjava plana za leto 1955. z 1, 1954, 

ko naraSSa brutoprodukt v socialistiSnem sektorju za 

38$ v privatum pa aa 9 udelelba socialistiSnega 

sektorja v skupne® brutoproduktu obrtniStva pa je 58;£, 

privatnsga pa 42 Forast delovne sile v socialistiSnea 

sektorju napraa 1. 1953 je znaSal 16 p (72o) • privatnem 

pa poraat ne znaSa niti 1 

V lanakea letu je bila v obrtnistvu sprcwedena tudi 

omejitev tuje delovne sile. Svet za gospodarstvo je 



smatral ta ukrep v prineipu aa pravilen, vendar bo ver-

jetno potrebno odstcpiti od njega v nekaterih strokah 

kot je n.pr. gradbena. Lahkp pa ugotovimo , da kakih 

posebnih motenj ta ukrep ni povaroSil. "astal je manj§i 

priliv delovne sile v socialistiSni sektor in v nova 

obrtni3ka podjetja. 

Z novitai predpisi v lanskem letu je Mia dana aoSnost 

pavgalnega obdavSenja in kolektivnega vodenja manjSih 

socialistiSnih obrtnih obratov. Kaaen teh ukrepov je M l 

poenostaviti poslov^nje, ki je do sedaj v precaj&nji 

aeri oviralo delo teh obratov in jih r&do stavljalo v 

neenak poloSaj a enakixai privatnimi obrati. PavS&lirunih 

je bilo 68 obratov, ter se preivideva, da bo mogoge 

v letoSnjem letu povegati to Ste?ilo na 114 obratov, 

to je 66 £ vseh socialistiSnih obrtnih podjetij. 

Ceprav v jreteklem letu pavSalia&cija ni dala priSakovanih 

rezultatov, ker so podjetja morala tekoSe obraSuoavati 

dohodek a NB, vendar mislim, dc nam mora v letoSnjem 

letu pavSaliaacija biti tisto orodje, s katerim bo mo-

goSa postaviti socialistiSno obrt v enak poloSaj s 

privatno. 

Ha ta problem lahko nave2emo tudi problem drSavnih obrt-

nih mojstrov in mojstrov v socialistiSnih obratih na 

sploh. Kova uredba namreS ne predvideva drSavnih obrtnih 

mojstrov, Z prehodom v socialistifini sektor pa je na-

stal problem njihovega nagrajevanja in pokojninskega 

aavarovanja. Mojster v takem obratu bi mmreC moral 

imeti posebni polo^aj a oairom na osebne kvalitete in 

odgovornost, ki ga pa je trrba vakladiti s principi 

dru&benega upravlianja. Svet za gospodarstvo oziroisa -

odbor aa obrt je v terns smislu izdelal osnutek odloka, 

ki ga je treba vakladiti z avezniiai predpisi. 

V sedanjih predpisih v obrtniStvu je nadalje nerdSeno 

vpraa&nje OHFZ. Sedvomnqpso te organiaaeije v sedanjem 

razvoju potrebne, Se je njihova vloga v skladu s ao-

cialiatiSco vsebino obrtnigtva. Zato mora biti naSa 



politika • tem, da dejansko dobij© to vsebino, sicer jih 

borno Borfclilikvidirati. V tej sa^ri je na§a naloga in 

naloga obrtne abornice, da se v ONPZ vkljuSijo tudi socia-

listiSni obrati. 

V trgovini se je v preteklem letu postavila pred MLO 

naloga iavesti reorg&nisacijo trgovske are 8s, ki bi naj 

aagotovila odpravo monopola na tr2i85u ustvarila speeiali-

aacijo |n potrebno konkurenco. naloga je bila iavedeaa 

potom posebnih koirisij ob polneu sodelovanju ^estne trgo-

vinske abornice. Pri tem amo iaiU^ali predvsea ia ata-

liSBa ekonomskih pogoje* osamosvojiteve. Splo^na ocena 

tega ukrepa je v tea, da smo dosegli konkurenco, ki je pa 

Y Sasu lanskoletne konjunkture dala tudi negativne reaul-

tate predvsem v JavtSevanju stroSkor trgovine in v aadrSe-

vanju blaga pri grorisitignih podjetjih. Z oairoir na 

kretko dobo poslovenja osamoavojenih. trgovin ni sicer 

aogoSe dati konCne ocene, vender predvidetaao, da bo po-

trebno popraviti iavrSeno reorganizsc^jo s staliSSa raadrob-

ljecosti detajlistigne are£e, pregledati potrebo raameroma 

velikega Stevila grosiatiSnih podjetij, pa tudi aunanje-

trgovinskih podjetij, kar se pa aora urediti tudi v aveanem 

aerilu. 

Beorganiaacija gostinske arege je dala pozitivne reaultate 

y dtigu prometa in kv&liteti uslug. Pravilen se je pokaaal 

princip kolektivnega vodenja aanj&ih obratov ih pavgaliaa-

cija druSbenih obveznosti, S tem smo reSili dosedanje 

tegave glede neekonomiSnoet^iajhnih aoeialiatiSnih obra-

tov, ker se je bistveno pove£al interea kolektivo? ob 

pavg&liaaciji druSbonih obveanosti. lianjSe obrate na peri-

feriji aesta, ki ao poslovali s privatniai osnovniai ared-

stvi, pa smo predali privatnikoa. 

Za poapeSevanje kmetijske proiavodnje smo v preteklea 

letu vlo^ili precejSnja aredstva. *endar si moramo biti 

na jaanem, da kljub temu naSa kmetijstva Se ne morejo 

bistveno vplivati na preskrbo mesta a mlekoa in aelenjavo, 

ker aa to Se vedno niaajo sadostne osnove. Se vedno so 



f stanju organiaacijskega utrjevanja, aa kar se aorajo 

iavrSiti potrebne aelioracije in arondacije ter iagradnja 

aadaljnjih gospodarekih objektov. Posestva so ramreg 

v lanskea letu prevaela nove raatresone povrSine la 

aeoljiSkega sklada. Vendar je ia dokuaentaci je plana 

raavideifn^redek. V saeri boljSe oskrbe aesta 8 povrtni-

no SIBO predvideli davSne olajgave a& intenzivnejSo go-

jenje povrtnin in sicer v obliki orpostitev dopolnilne 

dohodnine aa povrgine ianad 500 m2 povrtninske obdelave, 

Qaeniti aoraao tudi probleaatiko Savoda aa socialno 

aavarovanje, ki so oprr vlja sicer po principu, s&aouprav-

Ijanja a&v&rovancev, tendar je v teeni poveaavi a druSfce-

nia plaaoa in proraSunom fcLG.V preteklea letu je aavod 

predvidevel iagubo,radi 5e6ar je fcLO moral predpisati 

sploeni dopolnilni doprinos, Vendar je prsdvidena iaguba 

bila letos krita a refundacijo raalike kliniSnega oksrb-

nega dne in a poviSanjem participacije pri republiSk« 

aavodu. Pravtako predvideva aavod iagubo tudi v prora5unu 

aa leto 1955, ki v proragunu MLO ne aoreao upo-

§tevatif teaveS bb moral aavod a boljSim gospodarjenjea 

earn skrbeti aa uravnoveSanje svoje bilance« 

KonSno nsj oaenia, da amo v pretext lea letu doaegli 

anaten uspeh v drufcbene® upravlj nju s tea, da ae je u-

trdila in poveCala vloga abornic. Ha abornice je bila 

prenegena vrsta nalog, raaen tega pa nan sodelovanje v 

veliki apri pomaga k boljSemu reSevanju probleaatike 

s podro5ja trgovine, gostinstva in obrti. kislia, da so 

se abornice na podroSju aesta v veliki aeri otresle sfcanov-

skih tendenc in se aavedtjo svoje druBbene funkcije ter 

dolSnocti strokovne poao8i svojim Slanom. 



TovariSi JLjudaki odbaraiki i 

Predlog druSbenega plana MLO aa leto 1955 iaa vse zna5ilnosti 

druzbenega plana federacije in LR3. Temu ne more biti 

drugafe, saj je obaoSje nsgega ljudskega odbora le aajhen 

del enotnega, vsedr&vnega gospodarskega podroSja. Vendar 

ailsia, da je • primerjavi a lanskia letom treba podCrtati 

one anaSiltioeti, ki so reaultat naSe aploSne gospodarske 

politike in druSbeno politiSnega raztoja. To so i 

1) Ljudski odbori doloSajo *-veSji aeri aofcnost aaaostojnejSe 

gospodarske politike aa gospodarske panoge, ki iaajo 

predvsem lokalni karakter kot so obrt, gostinstvo in 

notranja trgovina. 

2) V raadelitvi narodnega dohodka j§ po*<3arek na spreaenjeni 

strukturi investicij v prid druzbenega standard*. 

3) Zna&ilno je forciranje oaaenskih skladov, kar daje ljud-

akemu odboru in posebno Se bodo2ia koroua&a raaterialno 

osnovo aa nadaljnji razvoj druzbenega upravljanja, 

4) V planu ee predvideia vrsta ukrepov, ki naj aagotovijo 

stabiliaaeijo naSega gospodarstva. 

0 teh anaSilnostih boa govoril poaneje. 

Skupni druZbeni proiavod po predlogu plana aa leto 1955 

anaSa 25,383 ailj. dimrjev. Se priaerjaao vrednost pla-

niranega brutoproiavoda a realiaacijo preteklega leta^ 

ogotavljamo, da je realiaacija v letu 1954 aa 1.351 ailj. 

dinarjev visja. Ta raalika nastaja aato, ker je v realiaaciji 

aa leto 1954 upoStevano tudi adruSenje ELES a 1,117 ailj. 

dinarjev, do5ia ga iz letoSnjega plana ialoSaao; V reali-

aaciji aa leto 1954 ao upoStevane tudi tegajne raalike v 

vi§ini 1,642 mil;j. din, ki jih * predlogu glana.aa leto 

1955 pravtako neupoStevaao. Poleg tega ®e gniiuje vrednost 

brutoproiavoda v gradbeniStvu v viSini 81o milj.dinarjev, 



far se del gr&dbene dejavnosti v letoSnjem letu prenaSa 

izven obmoSja Ljubljana. 

V kolikor pri primerjavi brutoproizvoda upoStevamo 

tse navedene s p r e m e m b e , d a se bo vred-

nost brutoproizvods poveSala v primerjavi za leto 1954 

za 2,218 milj.din, t . j . za 10 

t e bi izhajali pri poatavljanju predloga* plana strogo 

iz ataliSgs realiz^cije v letu 1954, moramo ugotoviti, 

da predvideni poroat brutprodukta ni povsem v skladu 

a porastom proizvodnje. Vendar bi to utemeljil s tem, 

da predlog plana bazira predvsem na predloglh. podjetij 

in da se s dtrani MLO ni vrSil pritisk na podjetja za 

dviganje dobiSkov. Pri obra?na*anja planov a podjetji 

smo zasledovali smernice, ki jih narekujeta fcvezni in 

republiSki dru^beni plani tako glede pogojev waspred-

videvanj razvojs gospodarstva v letoSnjam letu. 

PodSrtati moram, da pa nisrao aabireli za pravilno siliti 

trgovska podjetja k planiranju dobiEkov v viSini lanako-

letne realizacije. Samofcaradi tega nastaja razlika v 

dobiSku trgovine ca 8oo miljonov vkljub predvidenemu 

poveSanju prometa. S takim naCinom planiranja smo v 

osnovi vodili politico proti tendenci zviSevanja cen. 

Upo§tevaj^e nakazano smer razvoja po z*eznem in repabliSke 

druSbenem planu, sku^a predlog naSega plana zagotoviti 

izpolnitev predvsem dveh osnovnih principov in sicer : 

Stimulirati gospodar&e organizocije k dvigsnju-proiz-

vodnje in boljSenm go^odarjenju ter zagotoviti, da 

ekonomslci instruaenti ne bodo negativno vplivali na 

atabilnost trgiSSa in cen. 



Eden osnovnih faktorjev, ki mora pri tem odigrati va£no 

vlogo, je vsekakor novi plaSni sistem. Ce se oaremo naaaj 

na preteklo leto moramo ugotoviti, da dosedanji nagin na-

grajevanja ai dajal oaiove aa dviganje proizvodnosti dela, 

ker ni temeljil na na£elu nagrajevanja po uginku dela. 

Yendar moram ugotoviti, da so mognost imeli kolektivi v 

manjSi meri tudi dosedaj, pa se je niso poslu2evali. Lani 

je naoreg vegina gospodarskih organiaacij kot minim&lni plag-

ni sklad smatrala celotni sklad, ki se je formiral ia obra-

gunskih in dopolnilnih plag ia dobigka. &alokatero podjetje 

je namreg rezerviralo del tako oblikovanega sklada aa plage 

aa nagrajevanje dela po normi, ampak narobe. Podjetja so celo 

opuSgala plagevanje po normah, ker jim je po prejSnji 

ugotovitvi seveda navideano aisanjkovalo denarja aa plagevanje 

prekoraSevanja^ norm. 

Zato trdim, da je raalika pri leto&njem plagnem sistemu 

predvsem v tem,4 da se tarifni pravilriki sestavljajo na 

osnovi minimalnih. tarifnih postavk v vi§ini obragunskih 

plaS, da pa se dovoljuje iaplagevanje aa prekoragevanje norm 

iz materijalnih stroskov, dogim se iz dobidka formirajo pre-

mije in nagrade predvsem aa tista delovna mesta, ki se ne 

morejo normirati. Sistem premij in nagrad pa mora seveda 

pravtsko kot norme frplivati na veganje proizvodnje in racio-

nalnejse poelovanje podjetij nikakor pa ne sme postati samo 

dodatek na plago adminiatrativnega in vodstvenega fcadra. 

£e sedaj pa moram ugotoviti, da se v kolektivih pojavlja 

mogna tendenca, da naj se ia dobigka delijo predvsem dodat-

ne meeegne plage enako aa vse, kar seveda n^sprotuje sraislu 

novega plaCnega sistema. 

V avezi z izvajanjem novega plagnega sistema je MLO ime-

noval dve komisiji : Komiaijo aa plage (skupno a 0L0) 

in Komisijo aa potrjevanje tarifnih pravilnikov. Njune 

naloge so raavidne ia uredbe. Vendar mora biti teiiSge 

dela vsekakor v podjetjih semih. To je predvsem v sestavu 

sistema normiranja in preadranja. Jaeno je, da nastajajo 

gotove razlike med podjetji. Rekatera podjetja postavljajo 
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ostrejSe norma kot druga, ker je 2e njihova obstojeSa 

organizacija dela bolj&a. Raaen tega se pojavljajo 

aravnilovske tendence, ki bi gotovo prepreSevale pravil-

ni uSinek novega plaSnega sisteaa. Kajti stiaulirati 

je treba tudi tisti kader * podjetjih, od katerega v 

veliki aeri aavisi organiaacija delovnega procesa in s 

tea tudi aofcnost dela po n o r a i ^ 

Ifeloga komisij|je, da take in podobne nedostatke od-

pravljajo. Bit! pa si aoraao na jasnem, da tse to ne 

aore biti popolnoaa pravilno iavrgeno v teh kratkih ro-

kih, ki so nam ra raapolago. Re saeao pa skeptiSno 

gledati na uspeh, kajti nov plaSni sistea bo in mora 

dvigniti interes aa dvig storilnosti. Ne bo pa njegovo 

uvajanje konSano z rokoa, ko aorajo biti tarifni pra-

vilniki potrjeni, arnpak se bodo nepravilnosti, ki jih 

$reiwtno nosi v sebi zaradi zaostalosti nagega gospo-

darstva na sploh, Se naprej uravnavale in izloSale. 

To, da nov plaSni sistea ne bo nosil v aebi tendenc 

kriviSnosti napram Se dosedaj dobro organizirania 

podjetjea, mora biti §e naSa nadaljnja skrb. 

MLO iaa pravico, posaaeznia gosg odarskiis organizacijaa 

dtigniti ali zniSati obraSonski pla5ni sklad iz leta 

1954 Mir 5 To je iz predloga plana tudi razvidno. Za 

pravilno uporabo tega instruaenta bi bila potrebna stu-

di jska obdelava, ki bi aoraL predrsem razvrstiti pod-

jetja po obstojeSih stopnji storilnosti in organizacije 

dela, dalje ugotoviti r&aliko v pogojih dela, pri tem 

pa upoStevati dosedanje nepravilnosti v kvalifikacijskea 

sestavu in §e druge moaente, ki uplivajo na tako oce-

nitev. Tega aeveda ni mogoSe pravilno iavrSiti v roku, 

ki nam je bil na razpolago. Bazen toga pa smatram, da 

tudi sam obseg te stiaulacije ni takSen, da bi pred-

stavljal bistveni del vzpodbude novega pla&nega sisteaa. 

let procentov naarefi predstavlja aejo za individualno 

podjetje. Ce bi pa bilo to povpregje za MLO, bi bil 

njegov poaen seveda drugaSen. 



Zaradi navedenega so povi&mja v prediogu plana postav-

ljena predvsem na osnovi dosedanjih ugotovitev pri sestav-

ljanju tarifnih pravilnikov, nesoraamerja v kvalifika-

cijskea sestavu, splo8nega poznavanja podjetij ter tela? 

v zvezi s zaposlovanjem nove delovne aile, ki izvirajo 

predvsem iz teSjih pogojev dela, 
\ 

£e hoSemo dvigati interes kolektivov za zdravo gospodar-

jenje v podjetjih, moramo seveda postaviti odnos med 

podjetjea in &L0 na pravilno osnovo. RajobSutljivejSi 

regulator aa to je seveda delitev ostanka dobiSka med 

ljudskim odborom in podjetjem. VeSji del dobiSka gospo-

darskih organizacij se sicer §e vedno odvaja federaeiji 

in preko sredstev LO republiki, vendar to nikdar ni za 

podjetje tako boleSe, kakor ravno tista sredstva, ki jih 

gospodarska organizacija odvaja aa potrebe ljudskega 

odbora. Delovni kolektivi se namreS aavedajo, kakSne 

sploSne naloge v okviru iagradnje industrialiaacije, na-

rodne obrambe itd, vrli-ta federacija in republika, tefcko 

pa jim je vedno bilo raaumeti potrebe svojega^LO. y n j 0 a 

mnogokrat gledajo tisti organ, ki nepravilno oporablja 

in raadeljuje tista sredstva, s katerimi bi lahko gospo-

darska organizacija hitreje dvigala proiavodnjo in krila 

druge svoje potrebe. Kolektivi se ne aavedajo dovolj, da 

so potrebna sredstva tudi na drugih poljih na§ega druzbe-

nega 2i%ljenja, ki pa sluSSijo pravtako njim samim oziroma, 

Se to raaumejo, smatrajo obi5ajno, da se premalo teh 

sredstev vlaga v njihov neposredni okoliS. ^ato mi dovo-

lite, da se mimogrede dotaknem problema ustanovitve 

komun. Saatram namreS, da bodo komune, ki bodo bliSje 

gospodarskim organizacijam in teseneje povezane z organi 

delavskega upravljanja, laSje uravnavale gospodarske 

odnose do podjetij in bistveno aplivde na zdravo gospo-
darjenje^-

Zato je ta odnos med ljudskim odoborom in podjetjem 

bistvene va^nosti. Temeljiti pa mora predvsem na nagelih, 

ki stimulirajo gospodarske organiaacije k poveSevanju 



proiavodnje in etorilnosti dela, znHevanju materials 

strogkov in k stabilnosti m trgigSu. 

* ki ga 7 tem smislu tadi predlagamo % plana, 

si predst&vljamo enostavno tako, da deleS ljudskega 

odbora, ki ga iara5unamo s postavljenim instrumentom 

na osnovi potrjenega plana, smatramo kot aaksimalno ob-

vezo^odjetja do ljudskega odbora, pri Semer se ves na-

dalje ustvarjeni ostanek dobigka odvaja v plaSni sklad 

m sklad aa samostojno raapolaganje podjetja. &sumljivo 
pa jescdt podjetja od teh sredstev aama plaSajo republiSko 
participacijo, 

S tako postevljenim instrumentom Se v najveSji m r i aago-

tavljamo lzpolnitev principov, ki sem jih agoraj navedel. 

Predvsem prepuSCamo podjetjem tisti del dobiSka ki se 

ustvarja a boljSo organiaacijo dela in anigevanjejn 

materialnih strogkov, kar predstavlja osnovno vapodbudo 

k boljgemu in racionalnejSemu poslovanju. Ba ta naSin 

ustvarjena sredstva se uporabijo aa mgrade in premije, 

na drugi strani pa aa raagiritve, rekonstrukcije, iabolj-

Save delovnih pogojev in iagradnjo steaovanj, kar vse 

poveiuje proiavodnjo. Stem 

Uteomljen je tudi poaitivni vpliT takega instruments 

na sfebilnost trSigSa. Dosedanji instrument! so namred 

puSSali raamer«a^jhea dej dobiCka pod jet j em oziroma 

so podjetja morala,ustvariti tudi 100 - krat veSji do-

bidek na tisti del plaSnega sklada oairom sklada aa 

samostojno raapolaganje, ki so ga nujno rabila. To je 

naravno podjetja v mnogih primerih navajalo k avig&nju 

een. Jasno je, da ne bomo nikdar iamSli instrumentov, 

ki bi avtoaatigno aami po sebi pravilno regulirali 

gospodarstvo. Smatramo pa, da je predloSeni instrument 

poaitivnejgi tudi v smislu stabiliaacije tr2iS5a, posebno 

pa §e, ker predvidevamo novo avezno uredbo, kateri 

se bodo aasegli konjukturni dobigki. 

Odstotki aa delitev ostanka dobigka, predlo2eni v planu 

aagotavljajo podjetjem sklad pla5 iz doM5ka v vigini 

ca 10 i nad tarifnim pravilniko* (skupaj s socialnim prispe* 

kom), kar je v skladu a republigkim in aveanim druSbenim 

piano®, ter sklad aa samostojno raapolaganje v viSini 



4 # od dobigka, Tako planirani del plaSnega sklada 

ia dobiSka predstavlja priblifcno tretjino v lanskem 

letu ustvarjenih plafi ia dobiSka. UpoStevati namreg 

moremo, da se prekoraSevanje norm pla5uje letos ia ma-

terialnih stioSkov, Sklad aa sames tojno taapolaganje v 

viSini 4 % od dobiSka pa predstavlja v absolutnern anesku 

za 16o % veCja sredstra, kot so bila planiranarin pri-

bligno polovico po rebalansu predvidenega sklada podjetij 

v lanskem letu. 3pomniti se naareS moremo, da so sredstva 

nekaterih podjetij mo£co narastla, kar je bil predvsem 

vzrok v nerealnoati planov, Tudi letos bodo lahko eventu-

elno neefikasAost tega sistema povaroCile rezerve v pla-

nih, vender smatram, da v manjSi meri kot lansko leto, 

tako da bodo tudi ukrepi la2je dokaaljivi in iavedljivi, 

Frav radi tega in da Suvamo raamerje med kupnimi in bla-

govnimi fondi predvideva plan tadi limit aa koriSgenje 

preseSka dobigka, ki ostane v celoti podjetju^i v viSini 

15 $ (akupaj s socialnim prispevkom) nad tarifnim pra-

vilnikom, Ko podJ$tje dose2e to viSino plagneg^. sklada 

(ne upoStevajoS.izplaSila za prekoragevai je norm), se 

steka ves presegek dobiSka • sklad sa samostojno raapo-

lagai je. 

Tak naSin delitve dobigka predvideva plan aa industries ka, 

kmetijska, goadarska, gradbena pcd jetja, podjetja cest-

nega prometa, aunanje trgovine, obrtna pcd jetja, ki nimajo 

druSbenih obveanosti pavSaliranih, in komunalna podjetja, 
I * L V ( j i , 

-yuVÂ îwZ/Vvi 

Kmetijskim posestvom, nekaterim podjetjem javnegs cestnega 

prometa, gasopisnim podjetjem ter filmski industriji 

odstopamo deleg E'LO na dobigku * celoti, 

Vsa na£a kmetijska pcBestva so pravaaprav Se vedno f 

izgradnji, Qsnovana so,bila na'neugodnih terenih brea 

potrebnih osnovnih stedstev.Iljub temu, da so tudi • 

Ittnskem letu napredovala in da se gospodarsko &e nap re j 

utrjujejo, ne murraai- smeao aatisniti ogi pred dejstvom, da 

bodo aahtevala Se podpore MLO, 5e noSemo ostati sredi poti. 
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Tudi aveani druiSbeni plan predvideva vrsto ugodnosti 

aa kaetijska posestva kakor oprostitev pla£ev«nja 

aeailjarine, amortiaacije, obresti od osnovnih sredstev, 

avezne participaeije na dobiSku, aniSanje obrestm' mere 

na obratna sredstva in prispevkov aa socialno aavaro-

vanje. Vse to so ukrepi, ki bodo pomagali dvigniti 

kmetijsko proizvodnjo, Zato je prav, da se tudi MLO 

odpove njihovemu dobiCku, ki ga bodo uporabila aa avoje 

aadaljno utrjevanje. 

Tudi podjetja javnega cestnega prometa so v neenakem 

polozaju a ostalimi gog>odarskimi organiaacijami, 

Kjihov vozni park je namreg v takam stanju, da stroSki 

vadrgevanja stalno rastejo, da pa se manjSa kapaciteta 

a iapadom iarabljenih voail. !fe drugi strani pa je 

nabeva novih voail problematiSaa, ker radi njihove 

visoke cene oziroma aviSanja amortia&cije in obresti 

aa osnovna sredstva cena pravozov izredno poskogi, 

V isti situaciji je tudi EC2 radi nab&ve novih trolej-

busov, ki predvideva v letoSnjem letu izgubo. Zato je 

pravilno, da pri teh pod jet jih MLO odstop^ od sio jegb. 

deleza na dobiSku. 

Pri podjetjih notraaje trgovine je situacija drugaBna. 

V notranji trgovini aasledujemo namreg princip, da ne 

akumulira in da iavrguje le funkcijo posrednika med 

proiavodnjo in potroSnikom. Zato odvaja notr&nja trgo-

vina ves dobigek. 

prcidlo2eni plan aasleduje v polni meri to tendenco. 

Predvidevamo namreg le dobro poiovico dobigka, ki ga je 

trgovina ustvarila f lanskem letu. S tem dajemo trgovakim 

podjetjem moSnost, da eveatuelni dobiSekJLahko uporabijo 

aa ani^evanje cen pri aeaonskih raaprodajah. Ker pa 

formira plaSai sklad v procentu od prometa, nima nikake 

stimulacije aa povegevanje prometa, kar je aeveda po-

veaano tudi s kulturnejSo postreSbo. Zato predvideva 

plan posebni instrument, da lahko podjetja notranje 

trgovine vaporedno a veSanjem prometa koristijo del 

<yU<J 



dobiSka aa foimir&nje plaScega ekladt, toda najveg 

do viSine 20 $ postavk po t&rifnea pravilniku. 

3 tin, mislim, je pr&vilno postavljen odnos tudi do 

trgovine, Pra^omni^i-mersm le, da eo odstotki za for-

miranje plaSnega sklada od prometa iaraSunani na os-

novi lanskoletne realizacije posameanih podjetij, 

inoga podjetja so namreS planirala aanjSi promet, kar 

pa seveda pri poveSevanju proiavodnje nima nikake 

osnove. 

Podobna je situacija tudi pri gostinskih podjetij, 

Celotni lanskoletni del dobiSka (50 % 5, ki je pripa-

dal ljudskemu odboru in podjetju, odvajajo tudi letos 

ljudskemu odboru, Ker pa je letos odpadla avezna par-

ticipacija, predvideva plan stimulacijo za dviganje 

prometa in s tea tudi za kulturnejio postreZbo v oV 

liki formiranja plaSnega sklada iz dobiSka do ?iSine 

2o fi. Ostali del dobiSka gre v nam ens ki skl&d, o 

gemer boa Se lasneje govoril. 
* 

Zvezni dru2beni plan predvideva gotove sprostitve pred-

vsem za gospodarske panoge, ki predstavljajo veS ali 

aanj lokalno dejavnost. Predvsea se ukinja zvezn.. par-

ticipacija na dobigku v vi§ini 50 fi pri podjetjih 

grafiSne industrije, pooblaSSenih mlinih in podjetjih 

aa proaet a Zitoa, kmetijstva, cestnega prometa, za-

lozniakih in Sasopisnih, gostinskih, obrtnih in ko-

aunalnih podjetjih, podjetjih filaske industrije in 

podjetjih za razdeljevanje filaov, kmetijskih aadrugah 

in njihovih podjetjih ter servisih aa popravljanje 

kaetijskih strojev, 

Vegini teh podjetij doloSa avezni druMbeni plan tudi 

Se naaen uporabe teh sredstev in sicer se morejo upo-

rabiti saao za pospeSevanje in razvoj panoge, ki jih 

ustvarjajo, Zvezni plan je namreg upoSteval, da so to 

panoge, ki se borijo s teMavami aaradi teZkega vadr2e-

vanja svojih osnovnih sredstev kot je to priaer a 

grafiSnimi podjetji, kife bodo na ta na5in ustvarila 

ca 2?0,ooo.ooo ter podjetji cestnega prometa, ki bodo 



ustvarila ca 39,ooo.ooo.-. Sem apadajo tudi pobblaSSeni 

alini in podjetja za promet z 2itom, katerih investicijsko 

vzdr2evanje pri dauaSnji politiki enotne cene ne more 

bremeniti cene kruha. la podjetja bodo ustvarila ca 

40 ooo.ooo,-. Dalje so to podjetja, fci ae Sele utrjujejo 

in ki jim je potrebna pomoS zaradi sploSne potrebe za 

razvoj gotovih panog gospodarstva. To ao predvsem kmetijska 

posestva in zadruge ter serviai za popravljanje kmetijskih 

strojev,'Ustvarila bodo investicijski sklad v vi§ini ca 

23,ooo.ooo.-. 

ZaloBniSka podjetja bodo tem potom priSla do sredstev, 

s katerimi bodo regresirala nakup knjig predvseas za Sole 

in knj i2nice. Z 

Ta naSin formiranja namensklh skladov predstavlja v biat-

vu nov naSin vzdrSevanja in pospeSevanja gotovih panog 

goapodarstva, poaebno tiatih, ki bi jih morala dejanako 

subvencionirati dr&ata, Se ho5e zavarovati njihov napre- . 

dek in obstoj aploh. Lislio, da je zato pravilno, la 

tudi pri oatalih panbgah/gremo po isti poti. 

V obrti poanamo situacijo, da manjka kapacitet in da 

bomo aamo z novimi kapacitetami ustvarili pogoje za zni-

Sevanje cen obrtniSkih uslug. le lansko leto je KLO 

dotiral vegje zneake za ustanovitev novih in razgiritev 

obstojegih obrtnih podjetij. To politiko moramo zasledo-

vati tudi v letoSnjem letu. Be smemo si namreS domi§ljati, 

da bomo doaegli zniBanje cen ualug z oproatitvijo zvezne 

participacije aa dobifiku. Saatram, da moramo iti po poti, 

ki jo predvideva plan, da ae ta sredstva kanalizirajo v po 

sebni namenski sklad ze pospeSevanje obrtniStva, ki bo 

letos znaSal ca^eo milijonov. 3 tem je tudi pri piSlih 

investicijskih sredstvih KLO osiguran nad&l jni razvoj 

obrtniStva. 

Nisem mnenja, di bi ta sklad moral voditi asm LC oairoaa 

nje^w? eraLii. Predlagam namreS, da bi ta sklad vodil po-

aebni organ, v katerega bi imenoval svoje za8topnike LO 
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,5^0/in ^eatca obrtniSka zbornica. Danes naoreg dobivajo 

abornice ve2jo vlogo v naSem drulbenem 2ivljenju 

in so irnogokrat bolje upoznane s probleaatiko, svojega 

podroSja". ^rosim, da bi LQ tudi v tern smislu zavzel 

svoje staliSSe. 

tJiti. Iz predloga plana je razvidno, da ao obrtna podjetja 

\ a pavSaliraniasi dru^benimi obveznostsi diferencirana 

a ozirom na vi§ino vplaSil v sklad. S tern emo namreg 

aasledovali dva principa : 1, Podjetja, ki opravljajo 

oaebne usluge in reparature in podjetja uslu2nostne 

proizvodnje namreg niso • enakopr^vne® polo^aju s 

privatnimi podjetji, kar se tiSe nagrajevanja delaveev 

tako, da se opa2a obSuten beg sposobne delovne sile v 

privatni sektor, s gemer aeveda pada kvaliteta v socia-

list ignih obratih, 2, Ta ista podjetja uporabljajo 

tadi razmeroma manj osnovnih sredstev. ^ato se nate-

denim podjetjem povi§uje ostanek dobiSka na ragun bivSe 

ivezne participacije «a 20 $ ozirosk', 10 $ od celotnega 

ustvarjenega dobiSka, 3C $ oziroma 40; jŜ ga vplaSajo t 

namenski sklad. Vsa ostala podjetja/plaSajo celotni 

deleg zvezne participacije v sklad. 

Possben namenski sklad na ragun zvezne participacije 

>V jredvidevaao tudi v gostinstvu, v katerega bodo podjetja 

^ / vodvajala 30 $ ustvarjenega dobigka. 20 1* smo namreg 

> f odlocili za nagrade za stiiauliranje dviganja prometa. 

» f VSredstva tega sklada so v plana predvidena saino s Ca 

* > a miljono** in verjetno tudi ne bodo presegena. 

* * ' Vendar spomnitco se, da aa manjSe nujne preureditve 

gostinskih. obratov se navadno ni naSlo sredstev# S teas 

skladom pa bo dana molnost izbolj&tati kulturni iagled 

naSih gostiSg, Tudi za vodstvo tega sklada predlagam 

posebni organ, katerega Slane bi imenovala MLO in 
%Mestna gostinska ahor^ca, /^ ' ' ^ 

V aveznem in republiSkem planu je §e nadalje raavidna 

tendenca namenskega dologunja uporabe sredstev. 



To so v prvi vrati sredstva sta stanovanjsko in komunalno 

izgradno. V ta namen se bodo Btekala letos sledeSa 

sredstva : 

1) 3 $ od celotnih dohodkov MLO v po plana predvideni 

viSini . 86,000.000.-

2 \ 25 $ od sredstev 1-10 aa investi-

cije v viSini 165,ooo.ooo.-

3) Celotni deleg I'LO na dobiSku 

gradbenih podjetij v viSini . . . . 158,ooo.ooo.-

Razen tega predlagaao v planu, da na ta raSan odvedejo 

gospodarske organizacije 40 $ ustvarjenih skladov 

aa samostojno razpolaganje. To utemel jujea; predvsem s 

tem, da prepu§Sa ljudski odbor podjetju v celoti ves 

presezek dobiSka po plana, ki se steka v dklad aa 

^ samostojno razpolaganje. Ti skladi se uporabljajo 

L, predvsem aa raaSiritve in rekonstrukcije, vendar smatraa, 

ls'tv je osnovno doseCi popolno iarabo ©bstojeSih osnov-

i}>vnih sredstev,zakar pa nam je potrebna nova delovna sila, 

y l i je brez stanovanj ne moremo dobiti. Samo "Litostroj" 

„ bj^lahko danes pri obstojeSih kapacitetah zaposlil 

preki l.ooo delavcev, Se bi jim lahko nadil stanovanje, 

da sploh ne omenjamo stanovanjske stiske, ki je v Ljub-

ljani. 

Za boljSe razumevanje naj ob tej priliki Se omenim, da 

^ je letos olajSana uporaba amortize ijskih sredstev, ter 

se lahko v celoti uporabljajo aa obnovo ali aa vadr2evanje 

In Se §e ugotovimo, da iaajo pod jetja preko 2 milijardi 

amortiaacijskih sredstev in skladov^ iz preteklih let 

neizkoriSSenih, potem smatram, da je ta ukrep utemeljen. 

S tem bi se sredstva aa stanovanjsko in komunalno iz-

gradnjo poveSela 3e za ca 15o,ooo.ooo in bi skapno zna-

Sala ca 55otooo,ooo.- din. Ta znesek se bo^» preseganjem 

dobiSkov seveda poveSal. 

Ha novo se osnuje pri MLO sklad za ponpegevunje kmetijske 

proizvodnje v obliki 25 ^ od dopolnilne dohodnine. 

Sklad bo dosegel letos ca 12,ooo.ooo.-, ki bodo seveda 



uporabljeni za kmetijska posestva. 

Instrumenti, ki jih predvidev;, plan za investicijske 

sklade notranje-trgovinskih in gostinskih podjetij, 

zasledujejo predvsem to, da dajejo podjetjam minimalne 

mo^nosti za ureditev poslovnih prostorov. Ker se iz 

teh skladov plagujejo tudi anuitete, aato diferencia-

cija pri gostinskih podjetjih upogteva predvsem fca 

moment poleg tega, ali je podjetje v lastnih prcBtorih 

ali ne. Pravtako predvidev&mo formiranje investicijske-

ga sklada tudi pri gostinskih podjetjih v kolektivnem 

opravljanfru v viSini 1,5 $ od prometa, 

Mislim, da bi morali potom namenskih skladov ne samo 

iaboljSevati pogoje obstojefcih kapacitet, ampak tudi 

reSevati problematiko njihove raaSiritve. 2e mnogo je 

bilo govor^ o nujni potrebi skladiSS, 8e si ho5e 

Ljubljana osigurati mesto posrednika, ki ji ga daje na-

ravna lega med morjem in notranjostjo. Dalje ugotavljamo 

vsako leto pomanjkahje hotelakih kapacitet in da veSina 

tujcev mora pasirati naSe mesto, ker ni na razpolago* 

sob. Za reSevanje teh problemov bomo vedno teMko na§li 

eredstva v naSem bud2etu. Zato smatram, da se naj tu3 i 

ti namenski skladi trgovskih in gostinskih podjetij 

uporabijo v te namene in predlagam, da ljudski odbor 

da v tem smislu priporoSilo vsem podjetjem ini zbor-

- nicami. 

KajslabSa to5ka v letoSnjem planu je vsekakor sklad za 

kreditiranje investicij v gosp odarstvu, ki bo letos 

razpolagal z zelo nizkimi sredstvi. Hazen sredstev ia 

obrcsti od osnovnih sredstev, ki jih vplaSujejo gostin-

ska in obrtna podjetja, se bodo natekale vanj samo anui-

tete odobrenih kreditov. Ta sredstva pa krijejo le tiste 

kredite, ki so bili odobreni 2e v lanskem letu. Situacija, 

ki bo razvidna se iz bilance sredstev MLO, je namreS 

taka, da se za pokritje nadaljevanj pror&gunskih' investi-

cij moramo poslu2iti kritja v obliki iarednih dohodkov. 

Vendar moram opozoriti, da bodo gotova investicijska 

dela v gospodarstva ustavljena. Omenim naj samo nekaj 



- M -

primerov : "Litostroj" ima v gradnji kisikarno in pleharno 

Tovarna pisalnih strojev je zaSela v lanskem letu a 

izgradnjo v ^avljah, ki bo sele podjetju omogogila doseSi 

prvo stopnjo razvoja, Z raaSirjanjem svojih kap^citet 

so v lanskem letu zaSela tudi podjetja : "Unitas", 

"Zoaj", "Iaolirka", dograjujejo se ge "Telekomunikacije", 

da ne govorim Se o drugili potrebah v gospodarstvu, Biti 

nam mora jasno, da s© sradstvi, s katerimi razpolagamo, 

ne bomo mogli kriti teh potreb ter se dela v letoSnjem 

letu ne bodo mogla nadaljevati 

Ostanetu mi 8e dva instrumenta, o katerih bi rad povedal 

par besed, 

LLC doloSa tudi viSino amortiaacijske stopnje aa opekarne, 

km^tijska posestva v izgradnji, gostinska in turistigna, 

obrtna in ko&unalca podjetja. 

Pri tem smo se drfcali predvsem principa gospodarskega 

ra5una podjetij. Zato predvideva plan plaSevanje polne 

amortizacije aa opekarne, gostinska, obrtna in komunalna 

podjetja, Kajti v kolikor odstopamo od tega principa, 

bo ves ta primnjkljaj aa obnovo in vadrSevanje padel poz-

neja na ramena LO, OproSSena plaSevanja amortiaacije so 

edino kmetijska posestva, ^asno je, da kestna plinarna 

pri dosedanjih cenah. ne prenese polne amortiaacije, niti 

E8Z, vendar smatramo, da je pravilneje dvigniti ceno 

plina industrija, ter pokriti iagubo pri EC2 ia budieta 

kakor pa poSSati podjetja v negotovosti, ali bodo lahko 

kdaj krila svoje normalne potrebe. Po istem principu 

moramo obravnavati tudi aavode s samostojnim finansi-

renjera, kjer je to le mogoSe. Tako je Meatni vodovod 

shajal pri zelo nizki ceri vode za industrijo (lo.- din za 

1 m3) samo zato, ker ni vpla£eval polne amortiaacije, 

nadcmestitev iztroSenih osnovnih sredstev pa j0t£ je 

seveda kril proraSun MLO. Zato je bila tudi tukaj avi&ana 

cena vode, ki jo troSi industrija, ia tako nategenih 

amortiaacijskih sredstev pa bo ^estni vodovod nadaljeval 

a obnovo vodovodne mreMe, V obeh slugajih, tako pri plinu 

kakor tudi pri vodi je bila izvrgena kontrola, 8e bi 

imelo to dviganje cen aa posledico dvig cen v industriji. 

kgotovljeno je bilo, da temu ni tako, ker v kalkulad jah 



posamaznih podjetij predstavlja to le aalenkostni 

stroSek. 

Novoat v letognjea planu predstavlja tudi doloSanje 

obresti od osnovnih sredstev sa gostinska in turistiSnaf 

obrtna ter koaun&lna podjetja po MLO. Ta sredstva se 

stekajo v sklad aa kreditiranje investicij v gospodar-

stvu MLO, kjer se bodo abirala na posebnih podkontih 

in uporabljala samo aa pospegevanje gospodarskih panog, 

ki jih vplagujejo. 

Pri gostinskih podjetjih nas je .vodil princip, da naj 

saaa reproducirajo del sredstev, ki so, kakor 

seal Me oaenil, potrebna a& nove kapaciteta 

^ato predvideva plan 4 t , j , pribligno gornja meja, 

ki jo lahko sedanje cene gostinskih storitev prenesejo. 

Higjo mero 2 pa seveda predvideva aa aenze in tu-

ristigna podjetja, ki so priSla v slabo situ^cijo 

radi vi&je aaortizaeije od novo nabavljenih avtomobilov, 

vsled gesar bodo itak aorala dvigniti ceno potniSkemu 

kiloaetru. Ker vemo, da tujci itak 2ivijo pri nas poceni 

radi diaparitete dinarja, sstmo naaeravali dvigniti cemo ^ ^ 

-a* normalnc^plagevan j<flL obres t i od osnovnih sredstev in 

aaortizaeije. Vendar'iaajo podjetja Ze aakljugne 

pogodbe z inozeaskimi turistignimi biroji, smo ta 

ukrep odlo?ili do prihodnjega leta.^ 

brrzpo-^^ komunlnih podjetij plaga Mestna plinarna obresti 

ragunati.v dosedanji viSini, dogia je EC2 oproSgena plaSila 

obresti, ker itak izkaauje iagubo. 

V&Sno pa je to vpraSanje aa obrtaa podjetja. Dosedaj so 

namreg vsa plagevaLu obresti v vi§ini $ ter polno 

amortizacijo kakor industrija. Ker se pa v vegini 

obr\nih podjetij obrabljajo oscovna sredstva anogci 
poSasneje, kakor v industriji, predvideva plan, da* 

vplagujejo obratna podjetja, ki so jia drulbene obvez-

nosti pavSalirane, amortizacijo, ki pribli?,no odgovarja 

inteniivnosti obrabljanja in Zivljenski dobi osnovnih 

sredstev. 0 tem bo MLO izdal,9e posebno odlogbo, 



ki bo iadslaitti m peclafi predion podjetij in * eporaauau 

z obrtno ateridco, ker te delo ni ssoglo biti pr* f oCaano. 

tpttffljeao* "sx&di istih principov pa obrtn± podjetja 

tuti pftg&M jl&Ssv&nja obresti ed oanctnih aredstev grvr 

nir&jo v tri rkapinr in pl&Sujejo 2 >-t SI oairoaa polne 

(6 i) etoati. 

enu aovoet v l^to&njem predlegu plena. Yai Ijudaki 

odbori in foepodaxsko organisaeij* aon»je od celetnih 

etojlii dohodkov oairoaa a & i e v aa aaso^ oj no reapole-

gaejfc ialofciti 6 i kot obveano reserve. Ta ukr»p ima aa&en • 

uatvarj^ti v nata gospo^aratvu nujno petrebaa rr*a*»r*na 

eredetva, ki bodo pooagela k apleilni atabiliaaciji goepo~ 

daretva, Uporabo taL arecatev lahko prrtdpiSe aaaso Zveaai 

i avr&ai avet. 

Zn^ilnost inveaticijeke politilse klO v leteinje* letu je, 
kakor sea Se email, naaesako uaa«rjenje arc date? v gospefcr" 
skt panere, ki jih ustv&rjajo* .juea teh aredatev bi to-
rej ana&fcla t 

1» areJ&tv* v goapotknrtva : 

1) laveaticijpH efcUi podjetij gmfiSae induetrije 276 a i l j . 

2 ) laveetieljikl *kl*4 podjetij ceot«*£& proaeta 39 * 
5) $kX&4 m pof|>e3efiwiJ« »&l©8ni8ke dejavaoati 28 a 

4) k̂liid aa paspeSevanje ebrti 193 " 
6)Sklad ia poape8ev«ar; ja goatinetoa its turiaasa 10 * 

ff) I m e t l e l J & k i gkl&d s&druSnega kaetijatva 22 # 

7) Sklsd se poepeSersnje Inset ijake proiavodnje 12 * 
8 ) Invertieijetci sklad trgovine 245 * 

9) Invent!ciiaki nkl&d goatirstva 33 * 

10) lmrer.ticijski aklad k^tj jskih psseatev 0,4 " 
11) laeeetleij^ki sklad poftblalfecih alinot in 

pedj#tij s* preset a lite® % 10 * 
12) Sklad at kr«ditir?}c;|e iateetieij* v go«po-

fiar»tvu 

a) aauitete 96 ailj 
b) obr» sti ed wietnih ered«tev 

ia ^aUnatta 11 * 
ia obrti 26 * 
ia kofrunul. podjetij 4p6 

skupaj sklad sa kreditir. inveat.v goapedarstvu 139 ,6 
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13) Jklfad za Sijaoatojoo ruzpelaganje 

gospodarnkih podjetij 363 ailj 

14) AaerUzscija 2.440 « 

3,827 w 

To eo . t a p * ertdstv* ta invaaticija in ) 

pospeSeVimje proizvotteja v geapod&retvu. 

I I , Sradatva aa finanaim? je proraJunskifa 

investicij : 

1) Tajnidtvo 26,5 milj 

2) Svet za goppodaretvo 22,0 " 
3) 3vet za ko&unalne in gradbene aadeva 97,0 " 
4) Svet za pi^aveto 180,o * 

5) 3vet z&i kulturo 41,325 * 

6) Svet za netranjss zadcva 68,3 11 

7) Svet za adr&vstvo 34,6 • 

8) Svet za socialno varntvo 24,6 * 

9) ObSina Polje 1.7 \ 

ikupaj za preraSunaka investicije 496 ailj. 

III* Sklad za stanovjn jako in 

koaun^lno iagradnjo s 

1) 3 i aradstev *L0 86 ailj. 

2) 25 i aradstev H Q za investicija 165 milj. 

3) Dobilek gradbenih podjetij 158 ailj. 
* 

Skupaj za stunov, sklad (brez 4C^ 

akladov «6 a&aoatojno r«zpolbt;acje) 409 ailj. 

Skupns* invegticilskn srecrtva iz awdator KLO tor 

wodotav M O in skladov podjetij bodo scuflala torej 

4,732 ailj# Bapabli&ka proraSunske investicije na pod-

ro£ju no prr-dvidene v visini 1182 ailj, ei t. 

£e prir^rjijao sradatv*? ki jih je v 1. 1954 vlofiil MLO 

(2,116 ailj . ) a eredstvi, ki jih predvideva v 1.1955 

in aredstvi naaenskih skladov v gospodar; vu (brez 

aaortizafiije in a k W a z& Reasoatojne razpelag&njt ), 
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(l,9o9 ailj.), pradstfevlja to padec za 10 

Pri tm pa pr̂ dat&vl jajo, kafcor je raavidno ia aeznaaa, 

prorâ unake inveoticij* aaso nadaljevanje le s&Setih del* 

Zt.to aoiraso del teii investicij kriti is akl&da aa kre-

ditir&nja at&novanjak® in koaucalne izgradnje aledeSe 

prora*unske investicije : 

1) Kanaliaaeija podroBja aed CelevSkd 
in Vodnikovo c* 

2) aevorai abin>lnik 
3) Projekti aa fcsasliaaeij© 
4) KuflL.Ha cija lolje 

4) ^ojerjavu in i>r«2go2ku eeeta 
6) Vivaov trg 
7) Projekti a© eeata 

7) Vr&zov trg, p&rki in naSrti 
8) %5rti aa javno raaavetlj* v© 

9) Bfedaidtiva Sole BeSigrad 
10) %daid@Vf. Sole ioate 
11) Adaptacije Sol 
12) Jfe&rti at* Sole 

65, C 
24,4 

4 ,2 

-ZJZ 
99,6 

2,2 
6,2 
5iiL 

13,4 
a . ? . 1.5 
0,6 0,6 

15,0 
15,0 
30,0 

& £ L 

115,1 
causes 

72,0 

187,1 
aaters&rwsi 

It inveeticije so v te^ni aveai a 8tem>vr,njsfeo iagradnjo, 

k*r pr»»dstavljajo OS' ovc za starjov&njako isgrudnjo oz. 
krijejo aujnrpotreb* aovih ataaovin jakih naselij* 

Ehdaljajo ©bnovo olektriSflega o®re?ja bwsc v vilini 172 ailj. 
augotevili ia aaortia-cijakega sklada, a Sever ae bodo 
iwdaljevala aaSetu dela v preteklea letu a istio tempos. 
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Cbnova vodovodr.e^ ©are&ja, k&kor a m I* a a g g U j ^ bo 

krila pr&vt&ko if afcortiaacijaki i r t M i f f filial 

126 aiUjorcr*. 

8 t#e so bo krilo prosaic: 

ttmdqja objfckta md todrjakoa VIII. 

t $Xt&dk9 soat&Sa, Srpalkay6lok« 

gradaja- todnj&ka St. I .? Bruatju -grudnja 1,500.0* I 

objekt md todnj&km I.v>'«otvidu 

0 ?oo m po Vodovodni t . , 

cestl -gradnja 48,0T>.0€G 

* • 2oo m ma klavnico nsr^aja 14tCCCv 0 

* * So m po Ko5ooflki ul. -gradnja itOOG.OC0 

* po •gradiaja 700*000 

po liigOBerjovi -gradnja 1,5( 0*000 

—Opf-'-fw.-

» 
sa T&ajo -gradnja 400.000 

Cebelarska ul. -gradnja 2,300.000 

Fokop&liSka ttl, -gradnja l,flC0.GC<> 

do osnofne Sol* 
aa HrWici -gradcja 6QC.0C0 

So fri&fikl *«t?ti 
O ?&t&rM kott-

-grate Ja l f 000*000 

get* sartin*-ko in 
frilno olico 60C.& i 

-g&Jnjn 1,QQ0*CC0 

JtaSrti fodovod Polji 
dr&ullSni raJun Ijublji 

skupai vodotod 126,080*000 
2,3u%(ft0 



rekonstrukcij© ceatnft^a proeet*.. je aa^otovljen 

le del potrebnih aredatev. Zu izvr&itev predvideneg^ 

program aaafiu priikjijkljaj ca Ĵ po ailijonov din, 
Irv 

JPotreba po investicij&h aa norm?Jni razvoj adravntva, 

socialnega varytva, proavete, kuliure in komufclna de-

javnosti brez stanovanjake iagrudnje anaSa proko 

2 ailjerdi dinarjev broz potreb krediiov at gospodarske 

inventieije, o fc&terih sea te govoril. 

Foeebej taoru® povdariti nujnost nadaljnje gradnje cen-

tralnih skl&uiSS in gOHpodarskega raastuviS5&, katerih 

iagradnja se je priEela v pretekJat letu, V letoSnjes 

letu pa LLC ne bo ffio&el nuditi investicijskih kr^ditov 

v te caisene, tesveS bo i&ogoBe n&daljevati gr^dnjo le s 

sredBtvi podjetij, 

Iz leta v leto postaja tudi vedno iolj per<>5 probl»ts 

gel^EniSker? vozli3?a, saj msteja mr di ss4-t jev v 

pronetu letno prnko 1, 5 miljarde Skode. Jaano je, da 

teg1 problem ne be oorel reSevati saa KLO ter bo n.;jna 

poaog vis jih. cmjmot, 

x ItevariSi ljudski odborniki ! 

to bi bile tcrej glavne ana5ilnosti letoSnjegu predion 

druSbenegi. plana. 

9 avesi a bilanco dohodkov in izdaikov jaisliE, da coraa 

poleg obraslogitev, ki sea ^ih U del in ki jih vsetuje 

predlog pror&Suna, dodati saso eno pojasnitev. Bed do-

hodki predvideva bil&nca tudi nepredvidene iar<?dre do-

hodke it gospodarstva v viSini 197 ail j . %ikor sk* navedH 

so iadatki tako areducirani, da ne aoreoo aieliti na 

ceko nadaljnje aaanjSevanje. 

Preuvidev mo, da boao v te dohodke dosegli iz presegka 

dohodkov trgovine tedajnih raalik, ki v $redlogi plana 



niso vpoSltevani, ftedcj* in poviSanje presegkov dohodkov 

ia leta 1954 sa ca 19 milj, din zaradi permit?© republiSke 

participtocije, pl&S&nr od dotiSka a&druSnih podjetij. 

v 

3 tea smtrassJ7 da je prolog drufifeiEga plana uteael jen 

In predlagais, da eprejaate ga predloSiLe? na abarih 

volilcev. 
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o kagorizaeiji obrtnih podjetij-in delsvnio 

a/ Obrtni obratit kateri plaSuJeJo v letu 1955 obreetno 
1 mero od osnovnih aredwtev w vi&ini 2 So; 

1 . Kleparstvo in vodovodno inatalaoijsko 
podjetje Knezova 28 

2. SploSno kleparatvo in vodovodno 
inatal^ciJsko podjetje Poljaaaki aaaip 4o 

3. " Labod « Poljanaki aaaip 6 

4. " Tulkan n Zalo&ka So 

5. " Pleaker " StoSioe 47 

5. Plaakarstvo - Qie^Sava Aljafceva 35 

7. " Harrconika " Titova a. 35/a 

8. Isdelovaaje in popravila harmonik PraSakova 12 

e . " JClobuSek « tolfora 3 

lo. KrojaStvo Dobrunj® 3oatro 

11. LJubljsiaka krojaSnioa /mar ti nek a 15 

12. 3entviSka krolagnios Heatvia 28 

13. 
M Moda H ientvid 9o 

14. " Model " IgriSka 3 

15. Modni aal^n za ftenaka ia moika 
oblaSila Kardeljeva 1 

16. Modno kroja§tvo za icosks in sfcenske 
obleke Ob LJubljanioi 21 

17. 3ivalnica Polje 

18. Sportno in raodno krojaatvo Realjeva 1 

15. Sever iiivka Gradiafe 2 

So. •Jefio - Zon-ar CaakarJeva 12 



21. £tsr Milan favdarjeva ul . 

22. De&nikar Oiril - Metodov 

23. Cevljaxna Snaberje Sneberje 

24. Gevljarna „,entvid ,,entvid 48 

25. 6evljarna (TobaSna ul . 1 

26. Gevljaraka delavnioa Moste DruStvena ul . 3 

to
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. Gevljarstvo Dobrunje Sostro 

28. 
n Krzao M 

Mestni trg 5 

25 . Kaaa devljarna Koraenekega 26 

3o. " 2maga " Xgri ^ka 3 

31. Brivnioa VevSe VevSe 

32. Brivnioa .fokopaliska 4 

333 Brivnioa Trufaarjeva 5 

34. Brivsko podjetje Zidrioeva 6 

35. " CvetliSarna " Tolfova lo 

36. Dimnikarstvo Kolodvoraka 6 

37. foto kamera Trubarjaya 25/a 

38. i?oto olovenija Gankarjeva 5 

3'a. Foto Tivoli Gaakarjeva 7 

40. Sevljarska proizvajalna zadru^a Zaloska 0.lo 

41. Cevl^arska produktvina zadruga BeSna 8 

42. Cevljarska produktivna zadruga TrsSna 85 

43. "Uilimi " Stari trg 15 

V Obrtni obrati, katerim je dolocena obrestna mera od osnovnih 
sredstev v viiini 3 % : 

1 . / Qpekarna Zadvor 

2. / Umetai karnen 

3 . / Reraoat Dobrunje 

Bobruaje 

Titova 139 

Doirunje 

< 



4 . Stavbnii ia pohi&tveno oilzaretvo 

5. klzar - Jiaka 

6. Kizaretvo Trnovo 

7. Mizarstvo Vigmarje 

8. Jugoreklarn 

9 . Propaganda 

10. Beklareservia " 

11. AvtomeJianika 

12. Ttopo pravljalaioa 

13. Goailka 

14. iuakarsko podjetja * Jelen * 
,' f 

15. Kino foto delavnloa 

16. KljuSavniaars^a de avaloa 

17. K.1 judavnicarstvo 

18. Kolarsko - kovaSka delavnioa 

IS. " Krira " melianisna delavnioa 

20. MahaniSna delavnioa " ilirija " 

21. MehaaiSni eeryia 

22. Mehanika 

Llotouniveraal 

24. Optika 

25. Preoizna mehanika 

26. Hadio servis 

27. Tefrnioa 

28. Galvaaa 

29. " TJra " 

30. airman Stane 

31. *odr£aj Ciril « 
32. Grflnfeld Leopold 

H 
T 

tfoljaneki nasip 4o 

Knezova 28 • 

Trnovaki pri at an 20 

^entvid 

Kidri6va 13 

Lalmatinova 4 

6opova 5 

Tit ova 36 

Oelov&ka S5 

Mjegoaava 15 

Goaposvataka 12 

Goepoavetska 8 

Gregoriideva 5 

Oufarjeva lo 

Pokopalisica 1 

Stari trg 11 

Kolodvoaska 18 

Triaska 9o 

6rtomirova 3 

Trg revoluoije 4 

Copova 44 

Oankarjeva 3 

Karlovaka 2 

ViSraarje 7o 

Presernov trg 1 

Aljafceva 8 

l'rubarjeva 65 

Lalmatinova 13 
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33, » ^iSmari lovro 
llireka 15 

34. . Iskra servls 
Mestnl trg Is 

35. Jugotehnlka Copova 12 

36. Belak ISihael 
- r Volfova 6 

37. MlhelSiS Ivan 
BorStnikov trg 1 

38. ^otoSnik Leopold PetkovSkovo nabregjc 

39. Kemoproizvodi Poljanskl nasip 4o 

4o. Kllarua Polje i olje 

41. Gregori2in6ig Pranc Robideva 3 

42. krbavcio Jakob Trubarjeva 55 

43. Krlstal Tltova 14 

44. Spectrum JeloVoka 51 

46. Strojno mizat3tvo in kolarstvo Lobrunje 

46. Udila .aatvid 71 

47. Mova knjlgove^nloa 2arnlkova 6 

48. Salon s-aske ia moSke code MikloaiSeva 7 

49. 3ploaao kleparstvo tfoljanska 75 

5o. Tapetnlatvo in dekoraoija Trubarjeva 78 

51. Cevljaraa koloavorska 12 

58. Vogrino -e'rano TavdarJava 3 

5«. " Adrla " Realjeva 24 

54. " Medenjak * Ul. Mllana Majena 13 

55. rekar.aa AjdovoSlna Sosposvetska 7 

56. irekarna Bezlgrad Crtomiriva 3 

57. tfekarna Br eg Poljanska 11 

58. i'akarna Center Kotnlkova 4 

59. iakarna Gal'jevloa Dvorni trg 3 • 

6o. iJakarna Sradisge GradiS3e 5 

611 Pekaraa Ledina 
« 

.roljaaska 11 

62. Eekarna Mirje GradiQSe 17 
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63. Pskarna Moste 

64. I'akaraa Pol,lane 

65. Pekarna sp. U k a 

66. Pekarna Stari Vodsat 

67. >ekarna .entvid 

63. Pekarna Kg. -i3ka 

69. tekarna I'olje 

70. Sla§5i8arna Sport 

71. Grablovio Joaip 

72. Groin Joge 

73. Kaatelio Alojz 

74. Pelioon Adolf 

75. Parketar 

76. Produktivna zadruga parketarjev 

77. Obla'ilna produktivna za .ruga 

78. Cevljarska produktivaa zadruga 

79. Carvljarska proauktivna sadruga 

80. TJroetniSka a ad raga 

81. Sidar 

82. sZidarako odjetle i'entvld 

ZaloSka 4o 

Poljaaska o 19 

Medvedova 38 

^martinaka 6 

Jentvid 8 

Titova 69/a 

Polje 

Volfova lo 

Nazor Java ul . 3 

xComenakega 28 

GradiiSa 4 

Voifova 14 

Trubarjeva 95 

£olocivoraka 35 

Celovska 72 

GelovSka 79 

Preaernoya 48 

Kardeljeva 1 

Kotaikova 16 

uentyid 

0 / Obrtni obrati. katarim je do.'Loiena o'oreatna raera od oaaovalh 
aredatev V vi^ini 6 

1* 31aktroraedioina 

2. Litografija 

3. Pravoz I 

4. Prevozni&tva I I 

5. Prevoznlstvo I I I 

Koliaejaka 21 

BizoviSka 1 

KarlovSka 19 
t 

Ul, Milana MaJana 14 

NJego^eva 15 
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6. "Avt-raoataza" 

7. "Avt-s l-via" 

8. "Iistalaoi ja" 

I 3. Eafin^rija dragih icovin 

10. "3o<5a« 

11. "Udaraik" 

12. '* i-lektroin diani ka" 

10. "Karala" 

14. Naravni katuea 

15. "Jjovopl3aJt" 

1 6 . "Graditelj" 

17. "Oplaak" 

18. Pleekaralvo "1 . maj" 

19. Pleskarstvo in aoboalikajratvo 

go. Stavbeao podjatja *oljans 

21. otavba Jfolje 

22. utavoao obrtn o podjetja ol^ka 

23. PavelS Pavel 

24. Leatia galuatarija 

25. Miaaratvo * Krim " 

26. "Oprema" 

PohlStveno raiaarcstvo 

S8» "PohiStvo " 

• oport oprama 

fciaa 

^ • D o b rave Z or aa 

Titova o. 24 

Pre"ernova 52 

Slomskova ul .4 

lllraisa 6 

Yrazov trg 4 

7ld->vdanska g 

Oelovaka o. 2 5 

Mala vps 5o, Jalica 

Koladvoraka 32 

Lepl pat 1 

iraartinaka 64 

Cuf^rj eya. u l . l 

atari trg 3 

oentvld 67 

Arabrogev trg 1 

Sp. ^adobrova 14 

Kneaovi 28 

Zaloika c. 181 

jmartlaeiia o. lo 

Jjiiihartova ul.4i-

3entvid 

Zavrti 7 

Pre 3} amska 32 

71/iru rja 1 

IHiiina 133 

III .Tide Pregarieve 5 



32. Tavpeti• Jakob 

3 3 . Vetrlb. fraajo 

34. "^ovoat" 

35. "Zrojji 
\ 

3 6 . Uodaa oblauila 

37. Ofartnlk 

38. Tapetniitvo in dafcoraoija 

Hozman Slav® 

ft, "811 koplask" 

e41. "Cl;.4vicart 

42. Br^duktivna zadruga miaarjav 

43. 'Jodaraka zadru.^a, Taoen 

44. Miaars/.a zadraga Jravljo 

45. OblaSilna prodc tivaa aaaraj. 

46. SovlJurslta prod . .tivn' zadr^ga 

Tit ova o. 35 

Titova o. 17 

^olfova ul . l 

i'oljanaka o. 15 

Titova o. 35/b 

Maearykova o. 34 

Titova o. 41 

Goaposka ul . 4 

Go spooks 0.16 

Simska o. 15 

lostojaaka 56 

Taoen 

Na Zoro§io<$ 

iopova ul . 7 

Mivka 25 



J? O O A 7 K I 

jc predlogu za dru&beni plan Mestnega ljudskega odbora Ljubljana 

Stran lo7 -

Stran lo9 -

Stran llo -

Stran 111 -

Stran 112 -

Stran 113 -

Stran 113 -

Kolona 1 pred naslovora " Trgovina " manjka stev. 
7 ter se mora pravilno glaiiti i-
7. Trgovina 

Kolona 1 - Trgovina 3 odstavek namesto ekonomistifii&h 
ukrepov se mora pravilno glaeiti : ekonomskih ukrepov. 

Investioi^ska izgradnja na obmoSju mesta Ljubljane 
v letu 1954 - Industrija - iz kreditov odobrenih 
V letu 1953 - namesto 76,7 se pravilno glasi 67,7 

Kolona l/d iz kreditnega sklada MLO za stanovanjsko 
in komunalno graditev - se vrsta 9 pravilno glasi : 
Za gradnjo Tit ova 19 - 44,7 

Kolona 2, stroka 128 - GrafiSna industrija, zadnji 
odslavek, 8 vrsta se mora pravilno glasiti : 
Tiskarna SB za 6 fo zaradi manjSe kapaoitete atrojnega 
parka. 

Kolona 5 - XI I I . poglavje - Porast zaposlenih v letu 
1955 
1 odstavek se mora pravilno glasiti : stevilo sapo-
slenih v gospodarstvu se bo v prime javi z letom 
1954 poveSalo na 4o.2l4, to je za 3.3o6 ali za 9 

Kolona 1, prva vrsta ae mora pravilno glasiti : 
V induatriji za 1.522 llo 

Kolona 1 - XV. poglavje - to&ka 3/a drugi oastavek 
se raora$> pravilno glasiti : Amortizaoijo za speoi-
fiSni in odtali gostinski inventar vplaeajo vsa 
gostinaka podjetja za leto 1955 po zveznih predpisih. 

Kolona 2 - V . - Svet za prosveto - se pravilno glasi: 
Novogradnja osnovnih sol, in gimnazij, adaptaoija 
obstojeSih k>l, oprema ter fizkulturne naprave 
I80.000 

Kolona 3 - Till , - Svet za sooialno varstvo - na 
koncu se do<3a - Dom onemoglih Bokaloe 2o.ooo.-
Se^tevek se pravilno glasi 24.6oo.-

Kolona 3 - XVII. ioglavje 
Pod toSko 1 / za Tovarno mesnih izdelkov je treba 
vpisati Mesar za 3 fo, v predzadnjera odatavku pa 
je treba na konou dostaviti se : TobaSna tovarna 
za 3 



YY 

Kolona 4 - XVII. Poglavje, tocka 6/ 
V odstavku speoialnira trgovinam je treba za 
bssedo kovlnske vnesti : in elektro 

Stran 114 - Kolona 1 - Namesto " formiranje dela aklada za 
pla8e iz dsbicka " ae mora pravilno glaaiti : 
" ^ormiranje dela sklada za plaSe nad tarii'nim 
pravilnikom " 

Kolona 2 - XIX. Poglavje - se odstotki navedeni 
v prvi koloni nana&ajo na placilni sklad, odstotki 
v drugi koloni pa na inveatioi Jaki sklad. 

Kolona 3 - Na konou XIX. poglavja Je treba dodati 
odstavek : Goatisea v kolektivnem upravljanju so 
dol£na vplaSati v ioveatioi jaki sklad 1 .5 ^ od 
doaeSenega prometa. 

Kolona 3 - 117 Kovinaka induatrija, 3. vrata ae 
pravilno glasi : 

IEDOS 23 62 

Kolona 4, 119 Slektroinduatrija, zadnja vrata, 
se pravilno glasi : 

ZmaJ 23 63 

Stran 114 in 
115 - XXI. Poglavje 

Zadnji odstavek pod toSko l / , 3 / , 4 / , 5 / , 6 / , 7 / , 
8 / in 9 / se mora pravilno glaaiti : 

Za plaSe iz dobiSka / vkljucno a prispevkom za 
sooialno zavarovanje / smejo goapodarake organiza-
cije koristiti najveS 15 # iznad nivoja plafi po 
tarifnam pravilniku za leto 1955. 

Stran 116 - XXIII . Poglavje se pravilno glasi : 

Dele2 obSinakih ljuaakih odborov 
na dohodkih MLO 

ObCinakima ljudakima odboroma J?olje in 3entvid 
pripada za kritje njjihovih proraSunakih izdatkov : 

1 . QbSini Polje : 

1 . / 25 $ od dopolnilne dohodnine kmetijatva 
2 . / loo $ od zaostaiakov na dohodnini kmetijatva 
3 . / 4o jo od dopolnilne dohodnine oatalih 

zavezancev 
4 . / loo $ od zaoatankov na dohodnini oatalih 

zavezancev 
5 . / 4o jo od enkrat^ie obdav5itve z dohodnino 



6 . / loo fo od deleza MLO na dobiSku gostinskih 
podjetij in obrtnih delavnio 

7 . / 3 $ od deleza teLO na dobiSku industri j skill 
gospodarskih organizaclj / Papirnioa Vevce, 
Ar bo, ^ata /« 

2. ObSini Sentvid : 

1 . / 2o jo od dopolnilne dohodnine kmetijstva 
2 . / 4o je od dopolnilne dohodnine oatalih zavesanoev 
3 . / loo 'Jo od zaostankov na dohodnini kmetijstva 
4 . / loo /o od zaostankov na dohodnini ostalih 

zavezanoev 
5 . / 4o 'p ôd enkratne obdavSitvs z dohodnino 
6 . / loo od deleza MLO na dobiSku gostinskih 

podjetij in obrtnih delavnio 
7 . / 1 ^ od deleza MLO na dobioku industri jskih 

gospodarskih organizaoij / Bombazna tkalnioa, 
Telekomunikaoije, 3 n P , 1X21 / 

Stran 116 -££7. Poglavje - mesto besede pokritje se mora 
pravilno glasiti : pokrije 

Ljubljana, dne 6.17.1955 



]) s r a a s t 1 a dr.Marljan: 

Predlagam, da predno preidemo na raspravo po eksposeju druzbeneg 

plana MLO aa leto 1955»slisiino se objasnjenje proracnna sa leto j 

1955. 

Ad 3. PREDLOG PRORACWA I£LO ZA LETO 1955. 

Predlog obrazlozi tov. l a e t e l l o Lojse, predsednik Ko 

misije sa proracun ILO, kakor sledi: 

i 

i 
• I! 

! 

: 



P O R O C I L O 

k predlogu proraSuna aa leto 1955. 
ki je bil objavljen v Glasniku v torek dne 5 .4 .1955 . 

Predlog proracuna MLO aa leto 1955 anasa v celoti 

2.336,8oo.ooo.- dinarjev, to je aa 221,829.ooo.- dinarjev 

manj kakor je anaaala iavrgitev v letu 1954 ter 47,ooo.ooo.~ 

manj kakor je anasai odobreni proracun aa leto 1954. 

Sestava predloga proracuna je odvidna od dohodkov la druSbenega 

plana, ter Je celotna sestava dohodkov in iadatkov proraSuna 

le odraz osnovnili postavk dru^benega plana. KakSni so pogoji 

oairoma instrumenti druSbenega plana aa leto 1955, je bilo Se 

podrobno obravnavano in se aato pri tem ne bom aadr^eval. 

PriSel bi na samo kratko obraaloSitev dohodkov, 

predvsem pa iadatkov. 

Primerjava posaraeanih vrst dohodkov po predlogu 

proraSuna a iavr&itvijo v letu 1954. 

IavrSitev Predlog 
1954 1955 

1. Dohodki i2 goapodarstva 1.955,216.ooo 1.63o,33o.ooo 

2 . Dohodki od prebivalstva 271t473.ooo 55o,32o.ooo 

3 . Dohodki uradov in 

aavodov 25,85o.ooo 45,5oo.ooo 

4# Ustall dohodki 39,1S2.ooo 11o,65o.ooo 

5 . PreseSek dohodkov ia 
preteklega leta 268,9o8.ooo 

Skupaj 2.558.629.ooo 2 .336 , 8 0 0 . 0 0 0 

Sama struktura dohodkov kale, Sa dru2beni plan aa 

leto 1955 proraSunu istih dohodkov kot v 

letu 1954. Ker nam je imobiliaacija sredstev prepre5ila tudi 

ostvaritev proraSunskega preseSka dohodkov nad iadatki, smo 

pri&li v situacijo, da si moramo aa tekoSe iadatke isposojati 

sredstva pri denarnili aavodih, Sesar nam v letu 1954 ni bilo 



treba, po drugi strani pa ne moremo kriti vseh potreb, ki 

bi jih bilft nujno potrebno izvrgiti v letu 1955. 

^eSen pregled predlaganih iadatkov pokaSe, da 

smo se morali zaradi niajih dohodkov odpovedati prav 

investlcijam, ki bi bile za razvoj mesta in za vzdrSevanje 

dosedanjega standarda prebivalstva neobhodno potrebne. 

Primerjava posameznih vrst izdatkov po predlogu 

proraSuna za leto 1955 z izvrsitvijo v letu 1955. 

IzvrSitev Predlog + vec 
1954 1955 - manj 

1 . Dotacije \ 
gospodarstvu 226,199.ooo j 38,797.ooo 

2 . Hegospodarske 
investicije 33o,146.ooo 472,325.ooo 

3 . Prosveta in 
kultura 571,1o5.ooo 53o,5o3.ooo 

4 . Socialna 
za35ita 551,142.000 246,321.ooo 

5 . Zdravstvena 
zaSSita 54,441.ooo 71,47o.ooo 

6 . DrSavna upr. 
in komunal. 51o,846.ooo 654,831.ooo 
dejavnost 

7 . Dotacije 3,ooo.ooo 179,344.ooo 

8 . ProraSunska 
reserva 31,75o.ooo 134,189.ooo 

Skupaj 2.558,629.ooo 2 .336 , 8 0 0 . 0 0 0 - 221,8«9.ooo 

Iz letnega poroSila komisije za proracun MLO je 

razvidno, da so bile investioije 2e v letu 1954 slaho 

izvrsene, Predlog proraSuna za leto 1955 pa predvidera za 

negospodarske Investicije §e 357 milijonov manj kakor je 

znasala izirSitev v letu 1954, Yzrok* tako nizkim investicijajn 

je v splo^ni tendenci, da se investicije v letu 1955 Sim bolj 

omejijo, ker sicer pritisk investitorjev z obsegnimi sredstvi 

povzroSa dvig cen in padec kupne moSi dinarja. Iljub velikim 

potrebam v Solstvu, zdravstvu in komunali so bile/investicije 

- 187,4o2.ooo 

- 357,821.ooo 

- 4o,6o2,ooo 

35,821.ooo 

+ 17,o29.000 

+ 143,985.ooo 

+ 176,344#ooo 

+ 1o2,439.ooo 



zreducirane aa minimum, tako, da se nadaljujejo le zaSeta 

dela, ki ne "bi mogla brez veSje Skode poSakati do naslednjega 

leta, Del investicij pa je bil IzloSen is proraSuna, ker 

imajo nekatere investicije v letu 1955 prevideno kritje v 

posebnili skladih. n .pr. za stanovanjsko in komunalno izgradnjo, 

izgradnja trafo-postaj, vodovodnega omregja in dogradltev 

vodovodnih naprav, melioracija in pogozditev goliSav ltd, 

Dotaclje gospodarstvu so predvidene le za kmetijska 

posestva v znesku dinarjev 2o milijonov ter za kritje izgube 

EC2 16,797.OOO dinarjev. 

Prosvetna in kulturna dejavmost ima po pregledu plan 

za leto 1955 sicer zniMan za dinarjev 4o milijonov, vendar pa 

raoramo k tem isdatkom pristeti Se dotacije finan&io 

samostojnlm zavodom prosvete in kulture v znesku dinrjev 

lo4 milljone, ki so predvideni letos posebej v dotaeijah, 

ter dinarjev 42 milijonov subvencij za druSbene organizacije. 

S temi postavkami vred se stvamo zviSajo izdatki za prosveto 

in kulturo na dinarjev 676,5oo.ooo.-, kar znasa poveSanje 

proti zvr&itvi v letu 1954 za 15#.Jiomisi ja za prorachm MLO 

tu omenja, da je 2e med letom opozarjala, da so nekateri 

izdatki razmeroma visoki, tako n .pr . Solanje te&ko vzgojljivih. 

otrok v zavodu Janeza Levca, znatni izdatki za podpore dijakom 

v solskem letu 1954/55 in sliSno.jfprav tako se poveSajo izdatki 

za socialno zascito za dinarjev 2o,676«ooo na skupno 

267 milijonov dinarjev. Ti izdatki so v absolutnem znesku £e 

vedno n i& j i , kakor izvrsitev v letu 1954, ker v letu 1955 r 

celoti izpadejo izdatki za domove onemoglih, ki so pre all 

s 1 .7 .1954 na samostojno financiranje. ®adalje se zniaajo 

izdatki v mladinskem domu MalSi BeliSeve in v Domu Titove 

mladine, ki sta previa s 1 . 4 . 1955 na samostojno financiranje. 

Izdatki socialne zaSSite so se zniMali tudi zaradi zmanjSanja 

subvencij iz proracuna za rasne dijaSke domove, internate, 

vrtce ltd. 

Znaten je porast izdatkov zdravstvene zaSSite, 5e 

upostevamo, da sta presla DeSji dom in Materinski dom na 

sarnostojnosS financiranje in se Be kljub temu ti izdatki 

zvisajo za 31$. Komi si j a za proracSun MLO je prav izdatke 

zdravstva obravnavala parkrat Me v preteklem letu na svojlb. 

sejah, ker smatra, da so nekateri izdatki razmeroma zelo 

visokij n .pr . oskrbni stroski za dojen5ke v DeSjem dormi 

enagajo po sedanjem stanju meseSno nad 25.ooo.- dinarjev. 



Da bi vsaj delno rasbreraenili proraSun MLO, je Svet za 

sdravstvo MLO predlagal Mestnenru ljudskemu odboru, da je ta dom 

preosnoval v savod z lastnlm financiranjem. Osnovni problem 

v tem domu pa Be vedno Saka na reSltev, to je aa znAisanje 

stroSkov na posamesnega aojen5ka. 

Vslljuje se domneva, da posameani Sveti §e 

ftgemalo vrsljo finan&ae asalize svo.jlh ustaxiov in se sadovolju«g 

jejo s vsgojnliai, sdravstvenlmi in socialnlmi us;$fa.i« ne glede 

na Srtve, ki jih v posamesnih primerih. daje slaipnost za dosego 

doloSenlh. ciljev. 

K. postavki 80,000.000.- dinarjev sa vspostavitev 

koriiun priporainjam, da ta snesek ne predstavlja neko povecanje 

adminiatracije, marvec je potrebno urediti prostore za novo 

formirane komune . Komunl SiSka in Krim sta ostali bres 

osnovnih. prostorov, sato bosta postavili provisorije, ki bodo 

kasneje slu2ili sa otroskl vrtec in rasne sdravstvene ustanove, 

ki so potrobne v obeh komuaah. Delno bo snesek porablj^sa 

preureditev prostorov in dopolnitev inventor ja . 

Postavka 42 milijonov dinarjev, ki je namenjena 

za subvencije dru&benim organisacijam je vne&ena v enaki 

visini , kakor v letu 1954 ter je le isloSena is sestava 

Sveta za prosveto MLO, kjer so bile te subvencije predvidene 

v preteklem letu* MLO bo te subvencije dodelil v celoti 

okrajnerau odboru S2DL, ki bo sam subvencioniral posamesne 

druzbene organizacije , s denier bo dobil tudi raaterialni 

vpliv na druSbene organisaoije. 

Sam aduinistrativni del proraSuna, to so isdatki 

za prosveto, sooialno saSSito, sdravstvo ter dr&avno upravo, 

so bili v letu 1954 lsvrseni v snesku din 1 milijardo 5oo 

milijonov# za leto 1955 pa je predlog dinarjev 1 mllijaxda 

825 milijonov, kar znaoi povecanje sa 325 milijonov dinarjev* 

To poveSanje pa isvira predvsem is novih in preneSenih nalog, 

ki jih. v letu 1955 prevsema Mestni ljudski odbor Ljubljana 

v svoje breme in sicer tako, kakor je razvidno is Glasnika 

od 5.aprila stran 127: 

Glasnik . . . . d i n 8,5oo.ooo 

Isdatki sa volitve. 4 ,000.000 

ttente in odkupi n 1,5oo*ooo 

Katastrske iaraere * 14,ooo.ooo 

Aroadacija, kmetijskih posestev . . . . . * 3,ooo.ooo 



Prcmos iz republiskega proraSunas 

Mestni zapori, godba in dom LM . . . . . . . din 67,ooo.ooo 

Strogki koraisije za urbanizem f 9,ooo.ooo 

Stroski numeracije mesta " 1,5oo.ooo 

Stroski triangulacije " 6,ooo.ooo 

Odplacilo mestnega posojila . . . . . . . . . . w 5,ooo.ooo 

Sulivencija JakopiSevemu paviljonu . . . . M 11,5oo.ooo 
n Pionirskl. knji^nioi . . . . . . . n 1f7oo.ooo 
H Slovenski matlcl 1,ooo.ooo 

isanacije in pertuiis akcija n 1,4oo.ooo 

Povedanje izdatkov v OtroSkem disp&nz. B 5,ooo.ooo 

Pove&xnje isdatkov Bispanzerja za gone " 4,6oo.ooo 

Povecanje izdatkov patrona&ie slu2be * 5,ooo.ooo 

PoveSanje dejavnosti Antl TBC dispanz. B 4,ooo.ooo 

PlaSila oskrbnin v tujih vzgoj.savodili n 9,ooo.ooo 

Prekvalifikacija invalidov " 1,5oo.ooo 

Nove Solske mleSne kuhinje " 6tooo.ooo 

PoveSarije kapaoitete v Domu onemoglih 
na Bokalcih.... . B 1,8oo.ooo 

Vzpostavitev komirn n 8o,ooo.ooo 

Pri skxomnosti pred^oSenega predloga proraSuna je 

bilo maxsikatero nesorazmerje v proraSunu odpravljeno, vendar 

pa ho potrebna skrajna vargnost pri troSenju teh sredstev. 

Komisija za proraSun MLO je za dosego tega cilja 

prouSila celoten predlog proracuna in predlagala nekaterim 

Svetom znilanje izdatkov, da bi oskrbeli Sim ve5 sredstev za 

investicije. Sveti so pobudrf komlsije za proracun MLO z 

razumevanjem sprejeli In je bilo na skupnem sestanku dose&eno 

§e zniSanje za preko 3o milijonov dinarjev. Tako se je n.pfc. 

pri izdatkih Sveta za zdravstvo. MLO zni2ala postavka za stroske 

fluorografiranja za 7 milijonov dinarjev, ker je fluorografIranje 

preventivno zdravstvena akcija, za katero mora prispevati tudi 

Zavod sa socialno zavarovanje, ki bo imel od izvedene akcije 

najveSjo financno korist. 

Delno so se zni&ali tudi Izdatki ustanov splo&ne 

zdravstvene za&Site, to je za OtroSkl dispanzer, Dispanzer za 

gene ter za patrona^no sluzbo za skupno din 5 milijonov, ki naj 

jih prav tako V 3 a j delno prevzame v svoje breme Zavod za 

socialno zavarovanje, ker predstavlja znesek 12 milijonov 
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dinarjev le majhen del isdatkov, ki jih proraSun MLO daje sa 

splosno preventivno sluSbo, dasiravno je prete&ii del i)rebival» 

cev Ljubljane socialno zavarovan* 

Komisija za proraSun MLO smatra, da je predlog 

proraSuna v okviru mo&iosti, ki jo dopuSoajo dohodki, sestavljen 

realno in priporoSa Mestnemu ljudskeniu odboru da ga osvoji kot 

predlog sa diskusijo na zborih volivcev. 

/ 



p e r m a s t i a dr.Mari.jan: 

Slisali ste ekspoze tov.predsednika Sveta za gospodarstvo MLO in 

porocilo predsednika Komisija za proracun MLO, kako se poroSili rned 

sebojno dopolnjujeta, a oziiom na proracun za leto 1955. 

Otvarjam diskusijo po drugi in tretji toSki dnevnega reda /ekspo-

zeju k predlofu druzbenega plana MLO za leto 1955 in porocilu 

]c predlogu proracuna MLO aa leto 1955/ . 

p r e t n a r dr. Joze: 

Tovarisi, oprostite,da zaSnern govoriti kar pri materiji, ki jo je 

pricel predsednik Sveta za gospodarstvo MLO. 

fataeravam govoriti o obrti. 2akaj? 

1. z osirom na njeno pomembnost v nasem gospodarstvu, 

2. z ozirom na njeno veliko pomembnost, ker nudi kot ena gospodar-

skih delavnsoti en zelo velik del zaslu2ka delovnim ljudem in 

3. ker je obrt tifcta, ki $ veliki meri zadosti s tem, da nam vsgaja| 

kvalificirano delovno silo, ki ni vazna samo za obrt kot tako, 

pao pa tudi sa ostale panoge nasega gospodarstva, appak tvori 

vazen reservoar, iz katerega orpa delovno silo tudi indehistrija, 

ker ravno na zdravi obrti sraste marsikatercr najbolj zdravo in-

dustrijsko podjetje. I 

Tovarisi, 5e malo govorimo o stevilkah in jih primerjamo s stevil- j, 

kami, ki se nanasajo na industrijo, vidirao naslednje: 

pripominjam to, da se ne bom omejil samo na socialistiSni sektor 

obrtnistva, ker 5e govorimo o obrti s ozirom na drusbeni plan, predl 

stavljajo njegovi instrument!, kise nanasajo na privatno obrt, pot a 

moramoto vzeti kot celoto /skupaj privatni in socialisticni sektor | 
• 

obrti/ in ae obrt kot tako tako vzamemo, vidmio, da imamo po urad-

nih podatkih v obrti zapolsenih lo.&oo delovne sile, v industriji 'i 
t 

pa I6 .000 . Ta primer nam ka2e, kakSne vaznosti je ravno obrt, ce 

jo primerjamo z delovno silo, zaposleno v industriji. 

6e pogledamo vprasanje narodnega dohodka, vidirao, dX/obr4i^°celotlJ 

8etudi raSunamo za privatni sektor, da je narodni dohodek izracunara 

prenizko in ia bi ga bilo mogoce treba poveSati za ca 2 o z n a s a 

narodni dohodek 2,,3oo.ooo, narodni dohodek v indnstriji pa 13,,6oc| 

tisoS. Kar se narodnega dohodka tiee, vidimo zopet na tem mestu in«| 

teresantno rasmerje. 

Ho, tovarisi, in ce pogledamo se vpraSanje odnosa plaSnega fonda 

v industriji in ga primerjamo s placnim fondom v obrti, vidimo na-|| 



l e d n j e j vidimo, kaj nudl posameznlkom obrt in kaj industrija, vi-

dimo P® tudi to, da znaSa plaSni fond v obrti 1 milijardo loo mi-

l i j o n o v , v industriji pa 1 milijardo 8oo milljonov. 

Ce pogle&arao presezek dela, ustvarjen v obrti in prese^ek dela, 

u s t v a r j e n v industrlji, kar nas bo gotova z animal a cena, potem vi-

dimo, da znasa v obrti 1 milijardo 3oo milljonov, v industrlji pa 

]1 milija*"1! 7oo milljonov, ali pa Se pogledamo, koliko je plaoana 

delovna sila v obrti in koliko v industriji , vidimo, da pride v 

o b r t i na enega zaposlenega / v socialisticnem sektorju obrti/ 126OOOI 

d i n , medtem ko znasa v privatnem sektorju niti 191.ooo din letno 

/Rekel sem ze, da tem SStevilkam ne verjamem/, v industriji pa lllod 

din letno, Iz vsega tega je razvidno, kako je plaoana delovna sila,? 

zaposlena v obrti in kako delovna sila , zaposlena v industriji. 'le 

gtevilke nam poka&ejo pomembnost obrti v odnosu do ostalih panog 

nasega gospodarstva. 

Poglejmo sedaj, kako je z obrtjo v druzbenem planu ELO za leto 195a 

V druzbenem planu MLO za letognje leto vidimo vazne spremembe v 

razvoju obrtnisklh panog in lahko iz njega sklepamo to, da je zlasi| 

vasna novost, da 5o$ zveznegaprispevka na particiapciji na dobioku i 

ostane v letosnjem letu obrtnim podjetjem in da jih primerno upo-

rablja. Iz predloga druzbenega plana MLO za leto 1955 je razvidno, 

da je obrt v letosnjem letu glede amortiaacije popolnoma v ugodnem ! 

polozaju. 

Kar se tiSe obresti na osnovna sredstva, vidimo, da je tudi tukaj t 

nastala v letosnjem letu neka posebnost. 'To ugodnost v obrti nam 

audi ze zvezni druzbeni plan. Vidimo, da so tisti , ki so sestavljaJ 

druzbenl plan MLO za leto 1955, upostevali te ugodnosti, predvident| 

z zveznim drazbenim planom. 

Hasa glavna naloga v letosnjem letu glede obrti Je ta, da dvignemo i 

kapacitete. Ka vseh koocih in krajih Sutimo in slisimo, da nam pri-,' 

manjkuje kapacitet. Majvec del v obrti odpade ravno na gradbena deJ 

Primanjkuje nam vsemogooih pokllcev v obrti, predvsem kljueav-

niSarjev, parketarjev i . t . d . Vidimo, da je delo le-teh poklicev 

odvisno v veliki meri od gradbenlh del. Ne drzi . Gradbena dela so » 

odvisna od teh obrtnikov /instalaterjev, kljuoavnicarjev, parke-

tarjev i . t . d / . 

Na drugi strani se postavlja vpraSanje siroke poxrosnje. Vidimo, 

da je zaradl pomanjkanja kapacitet, zaradi nezadostne konkurence, [ 

kar se izrasa v dvlganju oen, udarjen predvsem nas potrosnik. 



yagno aa nas na tem mestu je o, da razsirimo, dvignerno, ojacamo, ka 

pacitete v obrti. 

preje sem ae omenil, da so nasi sestavljalci druSbenega plaaa MLO 

Za leto 1955 izkoristili to, kar se je izkorlstiti dalo, kar jim 

je nudil ze zvesni druSbeni plan, Sedaj, tovarisi, pa moramo pri-

stopiti k isvajanju tega dru2beaega plana. 

Ce bo5emo dvigniti kapaoitete v obrtnistvu, moramo: 

1. razsiriti in razSirjevati tiste stroke obrti, katere ze imano, 

2. treba je dvigniti oz.ustvai±tl poleg ze obstojeSih obrtnlh obra-

tov se nove in 

3. gledati moramo na to, da bomo privabili v obrt 2im veS delovne J 

sile. 

Kar se tioe rasirjevanja in ustanavljanja novih obrtnlh obratov, gr 

za velike pare, Tovarisi, pi-av v tem pogledu moramo re3i to, da nami 

druzbeni plan MLO za leto 1955 daje oz.kaSe veliko skrb ILO-a za 

dvig kapaoitet v obrtnistvu, Ce gedamo primerjavo sredstev, katere 

je dobila obrt za razSirjevanje novih obrtnih obratov v letosnjem 

letu s sredstvi, katere je dobila v ta namen v lanskem letu, vidimo 

da jih je dobila letos ca 19o milijonov, lansko letib pa koraaj loo 

milijonov, Poleg tega vldmo, da bo v obrti na razpolago se din 3o m 

lljonov na podagi novih instrumentov /obrestl na osnovna sredstv^/ 

Iz vsega tega je razvidno, da jev letosnjem letu na razpolago za 

dvig kapacitet v obrtnistvu caa 2oo milijonov, lansko leto pa jih 

je bilo caa loo milijonov, Ce pa se pri vsem tem vp:ra»amo, kaj vse !' 

bomo razSirili in ustavrili v obrti, potem, tovarisi, lahko ugoto— • 

vimo to, da se s temi milijoni ne da veliko narediti, V pripravljal 

nih dellh na druzbenem planu MLO za leto 1955 se je pozvalo pod-

jetja, naj navedejo, kaj smatrajo za potrebno,fce hocemo razsiriti j 

kapaeltete, mogoce je del teh sredstev treba vloilti v opremo, del 5 

pet v stroje i . t . d . Stroji v nalsih obrtnih delavnicah so res zelo 

slabi in so naravnost mojstri tisti , ki s temi stroji morejo de-

latl , Iz podatlcov, doblejnih od obrtnih podjetij socialisticnega 

sektorja smo dobili tako podatke, iz katerih je razvidno, da bi ta 

Podjetja rabila samo za razsirjenje kapacitet okrog 35oali se ve5 1 

milijonov. Hekaj zaSetih del na razsirjevanju kapacitet bi se res I 

lahko nadaljevalo v prihodnjem letu, letos pa bi vsekakor morali 

imeti na razpolago najmanj 2oo milijonov dinarjev. To bi bile naj- I 

vaznejse investicije, ki bi bile potrebne v obrti v letoSnjem letu,J 



Se hoSemo iti na formiranje novih o"brtnih delavnic, je stvar taka. 

|faSrt sa novo delavnico kljucavniSarske stroke, ki bi imela 2o delov-

nih nest, stane danes caa 2o do 3o milijonov dinarjev, odvisno pa 

je od tega, kaksno greadnjo imate in kaksne stroje. TovariSi, in Se 

vidimo sarnoto, koliko nova delavnica stane, vidimo, da je za to po-

trebno imeti na razpolago ogromna sredstva. Mislim, da bi bilo pa-

©etno najprej razsiriti obrtne obrate, ki imajo moSnost nadaljnje raz 

siritve. Ce pa ustanovimo dovo o'brtno delavnico, bo gotovo minulo dvej 

Xeti, prednobo delo v njej steklo tako kot mora steci. Ce izboljsas 

strojni par take obttne delavnice, potem moraS imeti na razpolago tud 

mojstre, Se hoSe§, da delo takoj ali pa vsaj Sim prej stece. Zaradi 

predvidenih stroSkov nam ka2e iti najprej 11a razsirjenje Se obsto-

jeSih obrtnihndelavnic in Sele za tem na formiranje novih. Glede no-

vih obrtnih obraov pa bi se bavili tarn, kjer drugaSe ne ka2e in bomo 

edino na ta nacin prisli lepo skozi. 

Ear se kadra tice, vidimo, da ga je rnalo ali pa vsaj premalo. Iz ti-

skanega poroSila predloga dru2benega plana MLO sa leto 1955 sera izve-

del, da so preSli kadri iz privatnega sektorja obrti v socialisticni 1 

selctor, danes pa slislm, da prehahjajo oz.tiscie iz socialistiSnega 

v privatni sektor. Ka r se sodbe tice sem reserviran. Ce je to res, 

da znasa placni fond /povprecni/ v privatni obrti na leto 195.000 dir' 

v socialisticni pa I 0 9 . 000 din, potem ne vidim stipulacije, zaradi 

katere naj bi sel nekdo iz privatnega sektorja obrti v socialisticni. 

Takoj v samera sacetku svojih izvajanj sem ze omenil, da vsem gtevilks 

nc? verjamem. Dejstvo pa je, da se ne vprasa,ali bos delal posteno, 

ali pa greS mogoce v socialisticni sektor, kjer ni take ostrosti glee 

dela. Tak Slovek se v socialisticnem obrtnem obratu rned uradnimi u-

rami odpoSije, popoldne pa zabusava. Ka vsak nacin, mislim, da ne 

obsioja stimulacija za prehod iz socialistiSnega sektorja obrti v 

privatni, ker danes igra tudi kader ssrojo vlogo in pridemo tko do teg 

da bi lahko ustvarili nove obrtne obrate s tem, Se bi pritegnili pri-

vet ne mojstre. 

filO se je potrudil in pripravil odlok, ne moremo pa mi s tem odlokom 

SkO-a jamciti nekim mo j strom to, da se jim bodo stela leta, ki so jil 

PreSiveli kot privatniki. Poskrbeti je treba to po drugi l in i j i , take 

homo imeli stimulans, zaradi katerega bodo imeli privatniki socialno 

zavarovanje /to zavarovanje naj bi bilo starostno/. Mi gledamo sicer 

sveze, mlade moci za delo, res pa je pri teh privatnih obrtnih 



to, da imajo gotovo kvalifikacijo, gotovo dobo sluzbovanja, lei pa 

se drugace ne steje. Ce bo doloceni privatni obrtnikvidel, da se 

tan bo to it lo v pension, bo aa nas veliko laze In bo tudi laze iz— 

dati odlok takrat kot p ::a danes, brez te stimulacije, za katero 

se ne vemo, ali bo obstojala ali ne. Tem raojstrom-privatnikom-drz-

obrtnim ©ojstrom-je teba dati boljse moSnosti za njihov obstanek. 

podpredsednik Sveznega izvrsnega sveta PLRJ tov. Kardelj je pov-

daril na eni na^ih sej, kjer je rekel, da je treba stalisee moj-

strov-dr&avnili obrtnik-gledati loSeno, ker je draavni obrtni rnoj-

ster po&&g; tega, da ima raajhao obrtno delavnico, se dolznost skr-

beti za kvalitetni dvig kadra. Dajerao jira nove dolSnosti, za katera 

so ti mojstri oggovorni, ne moremo mu pa nuditi opore tain, kjer moil 

drsati otroka, vajemra, pod disciplino. 

freba bo najti pot, ki bo podkrepila nacelo saraoupravljanja in njih1 

dobro resitev. 

limogrede sem se dotaknil vprasanja kadra. No in oe govorimo o tem 1 

kadru, potem imatno veckrat priliko vldeti in sliSati o najrazlicneji 

§ih razpisih, rabimo toliko in toliko kljucavniSarjev in podobno. j 

Vsak rabi dobrega delavca, katerega pa je za taajhno plaoo dobiti 

teSko. Zaradi tega mislim, da je treba ubrati drugo pot in moramo 

v delavnicah skrbeti za vecje stevilo potrebnega narascaja. lansko : 

leto je bilo i.7oo pogodb, racunam, da je 31o caa 1 /3 teh ljudi 

med pomoSnike, odpadlo jih je na ta nacin samo se 5oo do 6oo, to se 

pravi, ce hooemo dvigaiti vsgojo narascaja, moramo te ljudi nadometf 

ti s looo vajenci. Kar se tiSe vajencev, je velik kriS. Eden se 

zanima za eno, drugi pa za drugo delo. Enemu mlademu vajencu se mo-J 

goce bolj dopaae delati pri stroju, kjer lepo dela, kakor pa, da I 

bi nosil malto. Clovesko je treba presojati nagnjenje vajencev k 

-enemu alu drugemu poklicu in mladino razumeti. Hujno je pri tem 

treba zagrabiti sa sredstva. Tako se postavlja vprasanje domov za i' 

te mlade vajence. Hastaja vprasanje internatov, katere moramo imetJ 

prvenstveno za fante, ki se radi uce tek ppaklicev, ki v obrti prlJ 

manjkujejo in ki yrihajajo is de^ele, ker vemo, da gredo v mestu 

vsi vec ali nanj na pokli.ee ''na hi ace" / sa uradnike/. Hajvec kadra ; 

2a poklice v obrti, katerih primanjkuje,,imamo ravno pri kmeSki 

in delavski mladini in je ta za te poklice tudi najbolj inteli-

gentna. Le-tem moramo preskrbeti, da bodo ftobili dovolj hrane za 

opravljanje teSkega dela po zmemi ceni in nuditi jim moramo strehd 



fie "bomo na ta naoin delali, potem je stvar v redu, drugaSee pa se 

naSa mladina dvignila ne bo. Leta 1946 in 1947 je bil tezek polo-

Saj v gradbenigtvu. Sele takrat, ko je nasim ljudem uspelo zgra-

diti internate, so dobili vajenee. Vajenee je v nasprotnem priraeru 

l t | 2 e n , ra-bi to in ono, ne more pa s par krajcarji Siveti. Treba 

mu je dati toliko, da s i lahko pomaga in da aa svojedelo nekaj sa-

sluSi, da ima aa svoje delo neko stimulacijo pred oemi. 

Pri izvajanju planskih instrumentov za leto 1955, ki so nam bill 

dani, pride oestokrat do vpraSanja delltv e dobicka. Imamo za to 

na razpolago nekaj Stevilk, samo pri razgovoru smo videli, da te 

niso bile popolnoma dobre in da se pr&pravljajo nove. Me valim 

krivde na kaaer, ki je pri teh instrumentih Sodeloval. He bi si 

zelel sedeti sa miso usluS'benca ekonouisko-plansfeega odseka Tajni-

ctva MLO• Ker smo navesani na podatke, katere so namdala podjetja, 

pride do tega, da so Stevilke veasih razllcne in bi se jim prav 

zato moralo dati neko prolnost. Kazalo bi, da na osnovi teh planov1 

pristopimo k taki stvari z neko preudaraostjo, ne s prenagljeno-

stjo, pae pa z velikim razumevanjem, pristopiti k temu, da bodo 

razumelfe te stvari tudi xstxnumlt t isti , ki so prizadeti, tako pod-

jetja, kakor tudi predstavniski organi. Pri delu v obrti se je trel! 

povetati z Obrtno zbornieo, kar bi razmremenilo delo aparata MLO; 

V zvezi s tem pa je potrebno, da se kader v zborniei poveea, da 

bo lahko delovala v nov&m gospodarski maeri. Ce se bomo pri delu 

posluzevali tudi te organizacije, bomo veliko la2e izvedli to, kar 

si bomo v nasem planu za leto 1955 zacrtali. 

i 

B e r m a s t i a Bara: 

Obrtna podjetja so oprosoena placevanja zveznega davka na dobicek. 

Is teh sredstev je po i n s t r u m e n t i h druzbenega plana MLO formiral 

sklad, kamor se bodo ta sredstva stekala. Teh bo caa 19o milljonovi 

Predsednik Sveta sa gospodarstvo MLO je stavll vprasanje pred s'kup-j 

Seine KILO, kdo naj bi s tem skladom upravljal. 3n predlog je bil , \ 

naj bi o tem, v kaksne svrhe naj bi se ta sklad uporabljal, vodila 

raeuna Obrtna zbornica. Drug predlog pa je bil , o katerem smo raz-j 

pravljali na seji Sveta sa gospodarstvo MLO, naj bi s teml sredstvl 

raspolagal ljudski odbor, os.njegov odbor sa obrt pri Svetu na go-

spodarstvo MLO. Po mojem mnenju je pravilno, da o tem skladu od- ( 

loca odbor za obrt pri Sveta sa gospodarstvo MLO, to pa v glavnem 



•bilo reSeno v ekspozeju, da se ne more admini strativno vplivati na 

xeguliranje cen. Mislim pa, da bi lahko imeli neko prakso, katero 

bi uvajal in izvajal Svet za gospodatsvo MLO. Potrebno bi bilo take 

fcakor hitro se opazi kaksno povecanje cen, stopiti v akcijo in po-

slti v doloceno podjetje trino inspekcijo, kjer naj bi ta izvrsila 

natancen pregled, ali so reliijski stro§ki zaraeunani popolnoaa prs-: 

vilno, ali so najbolj ekonomiSno izraGunanl ali ne in nadalje bi 

bilo v takem primeru treba pregledati celotno gospodarstvo tistega 

podjetja. Podjetja morajo najti opravieila teh varokov, da se v 

morebitnem primeru signalizira tudi tja , kjer so polizdelki, od koc 

podjetje te pollzdleke dobiva.. Kakor hitro se vidi v nekeia podjet-

ju neopraviceno dviganje cen, je treba takoj podvzeti ukrepe, in 

sicer je potrebno v takem primeru ali zamenjati vodstvo podjetja, 

ali pa ukreniti kaj temu podobnega. Ge bi to delali naprej, ne da 

bi zaraenjali vodstvo podjetja, potem bi rnorali priti aa neopravlenc 

dviganje cen, ne pa na konjuknkturne dobicke. To bo vazno tudi v 

bodoce, ker tendenca dviganja cen se vedno obstoja, ker s tem po-

magamo dvigniti placni fond. To se bo videlo tudi pri tgueggtirgt^^h . 

inspekcijah. Priporocil bi ta nacin dela kot obvezen ncin dela teh 

inspekcijskih organov. 

Drugo, cesar sem se mislil dotakniti, je 80 milijonov dinarjev, na-

menjenih izfradnji komun. Mislim, da bi bilo pametno to, da se se 

obstoje5im komunam omogoci izkoristiti ze obstojece objekte, torej, 

da bi lahko koristlle prostore tudi komune, ki so v neposredni 

blizini ze obstojeSih komun, v kolikor teh prostorov ne bi upora-

bljala zveza oz.skupnost komun. Hazpolozenje volivcev bi bilo slabc 

5e ne bi komune imele na razpolago prostorov. Kader se zaradi for-

•miranja komun itak ne bo poveSal, sedaj je odprto samo se vpra^anja 

prostorov. 

K. e d e 1 j k 0 v 1 c Vukadin: 

Usnutek druzbenega plana MLO za leto 1955 je relativno kratek 5as 

v diskusiji in so zato padle razne pripombe, zlastl v nekaterlh oba 

nlh podjetjih, kjer najveS diskutirajo po tocki 4 os.glede prippevli 

v sklad za stanovanjsko in komunalno izgradnjo, v katerega morajo 

podjetja obvezno vlagatl 4o;» razpolozljivih denarnlh sredstev. V 

tocki 4 so izenaoena indsurtijska podjetja z obrtnlmi. Gbstojajo 

predlogi, da se obrtna podjetja iz te skupine izvzamejo in da se ji 

doloci nigja stopnja od 4o$. 



palje s e v podjetjih precej dlskutira os stopnji obresti na osnovna 

Sreditva. Po tem osnutku so podjetja grupirana v tri skuplne. Cbsto 

jajo v glavnem pripombe na zadnjo skuplno, t . j . na skuplno c/-obrtna 

podjetja, ki placujejo obresti na osnovna sredstva v visini 

da je stopnja v visini previsoka in so zato v nekaterih podjetji 

predlogi, naj bi se ta topnja znlaala od 6$ na 5$. 

got tretje vprasanje pa je vprasanje participacije podjetja na do-

biSku v strokah obrti: obrtno predelovanje tekstilnega blaga, kjer 

o'bsto jajo pripombe, da je precejsnja diferenoa med posameznimi pod-

j e t j i , zlasti tam, kjer osnutek druzbenega plana predvideva parti-

c i p a c i jo na doblcku i n so bilipredlogi, naj se to se enkrat pregled 

in skusa izenaciti, ker so razllke po tem osnutku precejsnje. 

H o z m a n c I v a n : 

Dotaknll bi se vprasanja kreditov nasi fizkulturi in sicer v tem 

smislu, da smo se 2e veckrat pogovarjali med seboj, kako tudi na 

s e j i obeh sborov, o tem, kako pritegniti naso mladino v to dejavnos 

kako jo odtegnili od alkoholizma, ulic i . t . d . Osebiio se ne bi stria, 

njal s tem, da se da fizkuTbhrnlm organizacijam na razpolago tako 

raalo sreststev. Vem, da j problem gradnje sol in stanovanj v lju-

bljani na prvem redu v ljubljani, vendar pa se ne strinjam s tem, 

da bi fizkultura in njene organizacije dobile na razp&lago samo din 

lo,ooo.ooo. Ce damo denar mladini, ga raoramo naloSiti rentabilno in 

sicer tako, da ji ustvarimo materialne pogoje, da se lahko fizkul-

tura kasnejej razvija naprej. fie materlalnih pogojev ni , potem se 

fizkultura razvijati ne more. S teml lo,ooo.ooo ne morenio zadosti-

ti potrebam Jo investiciajh, ki jih naSa fizkultura zahteva. Ce po-

gledamo, kaj in koliko je fizkultura v sadnjem letu dobila, vidimo, 

da malo, v prejgnjih letih pa ni dobila na razpolago dovolj invest! 

cijskih kreditov. lahko recemo to, da je socialisticna rast nase do 

movine daleko prerasla v vseh pogledlh fizkulturo, posebno v inve-

sticijskem pogledu. Sa te je namenjeno din lo,ooo.ooo. Vidimo pa 

se eno drugo postavko in sicer v viSini din 42,ooo.ooo sa razne do-

tacije / na zadnji strani predloga druSbenega plana MLO za leto 195 

Imam predlog,da se od din 42,ooo.ooo odvzame 2o,ooo.ooo sa investi-

cije, in da flzkulturi, 22,ooo.ooo din pa naj ostane za potrebe, ki 

so za to dolocene. 



•p 1 a z a r Franc: 

fov,predsednik Sveta za gospodarstvo MLO je govoril o placah drzavni 

obrtnih mojstrov. Zdaj,ko se v teh podjetjih sestavljajo tarifni 

pravilniki, ugotavljarao, da je delavcev ssaposlenlh rnalo, med tem 

ko sahtevajo drlavni obrtni mojstri precej visoke place to je ca 

50.000 din na meseo. Ce kolektiv tem drzavnim obrtnim raojstrom prizr 

tako visoke place, potem ostane kolektivu premalo in bi ostali delat 

plaoani daleko niSe kot v ostalih podjetjih. Ko srao to obravnavali, 

smo srnatrali za potrebno, da ljuski odbor odobri tem podjetjem neko-

liko vecji delez na delitvi dobioka, tako, da bi se dr2avnim obrtnit 

mo^trom njihovo delo placalo v obliki premij in tako vsklaila njih( 

placa-z njihovo strokovno usposobljenostjo. 

Drugo vprasanje pa predstavlja vprasanje obrtniSk-ega standarda. 

To v. Miha Marihko je govoril, da je treba v sindikalnih organizaciji 

kakor tudi v podjetjih vec iniciative sa odpiranjem obrtnih delavni< 
nRog" bi naprimer lahko odprl svojo poprvaljalnico koles. Material 

za to delo bi se nas el in bi bil na razpolago in z lastnimi proizvo<S 

bi podjetje lahko mnogo ceneje popravljalo stvari kot neko drugo poi 

jetje ali pa privatnik. Isto velja za cevljarska podjetja in mislim 

da bi bilo treba tako aniciativo v podjetjih podpreti, ker bi s tem 

razvili doloceno dejavnost. 

Kot tretje, kar zadeva sestavljanje tarifnih pravilnikov, je 0 , da 

dobimo veliko pripomb in pritoSb glede udele2be podjetij na dobicku 

liso bile pritozbe v tem smislu, da se podjetja nacelno ne bi stri-

Sjala z delitvijo dobioka, pac pa je stvar v tem, da ko podjetje 

racuna, ugotavlja razne napake, tako n.pr.dve sorodAi podjetji 

kakor "gicnica" in "Indos", ustvarjata enak narodni dohodek, kljub 

term pa je udele&be na dobiSku teh dveh podjetij razliona in pri- . 

deta tako do razliSnega odstotka udeleabe na dobicku, ter bi te ra-

s^ike kasalo v splosnem preracunati ponovno. V splosnem pa glede 

potrjevanja tarifnih pravilnikov ni pripomb ter komisija za potrje-

vanje in odobravanje tarifnih pravilnikov tolmaci podjetjem, da je 

pravilno to, da ne dobe vsa enakega odstotka udele§be na dobicku. 

Kjer je dobro uvedena tehnlcna norma v podjetju, je popolnoma pra-

vilno, da se prizna nekoliko visji odstotek, kot pa v podjetju, v 

katerem norme sele uvajajo. 

g. u m a Ostoj): 

Dotaknil bi se vprasanja, o katerera bo govora na zborih vftlivcev. 



So je vprasanje komunale in kornunalnega gospodarstva, Ce pogle-

date predlog druzbenega plana MLO aa leto 1955, kar se tioe komu-

nalne dejavnosti v tem letu, lahko viditejjt da gre v splosnem aa 

nadaljevanje Se priSetih del v letu 1954, pa se teh 97,ooo.ooo dir 

ne zadosca tem potrebanu Vemo, da smo lansko leto imeli precej 

debate okrog vprasanja vodovoda, Glede vodovoda bo situaclja v 

letosnjem letu boljsa kot je bila v lansekm, kar se pa tiS© vpra-

saft&a cest,bo pa bolj trda predla in bo bolj 2altana « Predlagal 

bi , kar se tide mehanizacije nasih zavodov, da v kolikor bodo na 

razpolago tekom leta sredstva, spr#jmemo se sedaj sklep, da se ta 

sredstva vloSe v dela na Izanski in Smartinski cesti, Fredlagam, 

da se to pri teh dveh tockah uposteva in da se sprovede v Sivljen;" 

to, kar smo Se zadnjiS govorill, kos-mo sprejemail porocilo Sveta 

za gradbene in komunalne zadeve MLO, da se sprovede organizacija 

nasih komunalnih zavodov, Hekako v tem smislu naj bi. sla tudi di-

skusija na zborih volivcev, 

Se nekja bi pripomnil, Ravno lansko leto smo konstatlrali, da so 

se nekateri odborniki na zborih volivcev postavili na stalisde 
Mmi,!> pa rtvirt. Tega ne bi bilo treba, ker mi vsi smo MLO in zato 

mislim, da bi morali odborniki zasukati diskusijo na zborih vo-

livcev tako, kot ces, mi smo jagnjeta, katera se sisa, da nismo 

mi t isti , ki nekaj takega predlagamo, pac pa je to celotni MLO 

iftfna ta nacin ne bi prislo do tega, ces, da me je os&sal Kleruen-

cic ali pa Drobe2, da bomo o tem govorili kot celitni MLO, 

M r a. v 1 j e Bozo: 

Tov.Tuma se je dotaknil Smartinslce in ISanske ceste, V zvezi s tec 

bi pripomnil to, da so sredstva res majhna in to aa-to, ker je 

morala dati Komisija za proracun MLO predlog Sveta aa gradbene 

in komunalne zadeve MLO, naj zmanjsa predlog proracuna za ta sred-

stva, Smartinska cesta je republiska cesta in bi se mogoce dalo 

del sredstev dobftti od republike in bi se stvar na ta nacin ure-

dila , 

Kar se tide 40';5-nega placevanja v sklad za izgradnjo stanovanj, 

se mi zdi, da je nujno potrebno, da se ta odstotek za gospodarske 

organizacije p r e c i s e . Poleg tega pa bomo morali misllti tudi na 

to, da bomo podjetjem le pustili se nekoliko sredstevqp. da si bodo 

lahlco z njimi ustvarila obratna sredstva. HLO bo moral•priceti 

tudi na te stvari misliti . 



Morda so v predlogu druzbenega plana MLO za leto 1955-pod razdel-

kora "Svet za gradbene in komunalne zadeve", se kakSne druge postavl 

He spomnim pa se Stevllke, oz.postavke, ki bi tangirala tudi re-

publiko, ker je nujno, da priskoci tudi republika na pomoc, ker 

vidimo, da imamo na proracunu MLO Dom onemoglih na Bokalcih. To je 

priceta investicija, ki se verjetno ne bo raogla v letosnjem letu 

dokoncati. Ha nek nacin bo to stvar treba urediti, ker je jasno, da 

se skoda ne bo delala. Studiralo se je ze o tem, na kaksen naSin 

se bo finansiralo in mislim, da se je zaenkrat naSel zadovoljiv 

izhod. „ 
P e c a v e r Albina; 

Imala bi samo eno vpraSanje in sicer vprasanje Investicij v pro- . 

sveti. Iz predloga druzbenega plana ESLO za leto 1955 je razvidno, . 

da je fizkulturi danih na razpolago lo,ooo.ooo din. Vprasala bi , 

ali je v tem znesku din lo,ooo.ooo tudi placilni fond v snesku 

din 5,5oo.ooo za flz'kulturno dvorano v Mostah, ker je ta dvorana l 

v uporabi Se veS kot i>ol leta in je od jutra do vecera napolnjena, • 

tako, da se je moralo otroke do lo let odklanjati od dvorane, ker 

so bili stalno v njej . Smatram pa, da je treba dolg do privatnih 

podjetij placatI, ker so bila plaSlla takov lanskem, kakor tudi 

v letosnjem letu odlozena in z njimi ne moremo ve5 odlasati. Hujno 

je, da bi bilo to v tej postavki lo,ooo.ooo din vsteto, ali pa, 

da se tocno doloci: za Fizkulturni dom "Partisan" v Mostah din 

5,5oo.ooo. 

Z u p e t Avgust: 

Ob tej priliki bi se dotaknil politicno perecega vprasanja in sice? 

t preavsem vprasanja odnosa ljudskega odbora do Zavoda za socilano 

zavarovanje in obratno v zvezi s tem, kaksno politiko vodi Zavod 

za socialno zavarovanje glede na pretezno stevilo bolniskih dni, 

katerih je dovolj v vseh podjetjih. Mislim, da so ugtovitve pravil 

ne, pravllne zaradi tega, ker gre za dokaj pereSe vprasanje, ko 

ljudski odbor prav za prav trosi ogromno sredstev, kar je jasno 

razvidno is samega proracuna MLO za leto 1955. Ogromno sredstev 

daje MLO prav sa zdravstveno sa3 5ito, to pa prav zaradi tega, ker 

je bil doslej Zavod sa socialno zavarovanje insuficientno. Prav 

zaradi tega se s premajhnim obSutkom gleda na ta problem. 



Ne "bi se spuscal v podrobnosti, v kaksni smeri se ta problem kale, 

mislim pa, da bl bilo prav, da danaSnja skupSclna MLO zavzame 
bolj o&loono stalii§5e, ker prav zaradl tega, ker ni doslej posta-

vljala tega proble ma odlodneje, se je dogajajo, da ni zadostila 

sirokemu problemu in za to stvar ni kazala zadostnega razumevanja, 

Mislim, da je treba posebej podaprtati to, da je Svet za zdravstvo 

MLO to vprasanje reSeval solidarno in polagal veliko pa2njo re-

gevanju sistematicne zascite v Ljubljani, da je o teh problemih 

veckrat in neposredno razgovarjal, vendar je naletel veSkrat na 

hladno spremljanje tega problema in odlaganje tega vprailanja, kar 
pa mislim, da ni prav, zlasti v situaoiji, ko je po no vein zakonu 

dolzan i|Mkllal£S± s^ vSIBr£Sllno vecji meri voditi racuna zlasti 

o preventivni brigi za svoje zavarovance, da ne govorim o neposred' 

dnih zdravstvenih ulcrepih, katere mora izdajati . in katerim pravimo" 

kurativno-zdravstvenl ukrepi. Mislim, da bo skupscina MLO, zlasti ' 

sedaj ko je Zavod za socialno zavarovanje pred svojo skupgfiino, 

to stalisSe podprla. Tega zasedanja naj bi se udele^lli tudi pred-

vtavniki, zastopniki MLO s polno legitimacijo, da te probleme sta-L 

vijo na dnevni red skupscine, to pa kot vprasanje, katerega je 

treba resiti . 

Drugo vprasanje, katerega bi se rad dotaknil , je vprasanje odnosc 

med dvema drugima organftma ljudskega odbora, Strinjam se s tem, 

da Komisija za proraoun MLO ocenjuje stvari, da vrsi pregldde, da 

presoja smotrnost izkorisoanja financnih sredstev, lislim, da bo 

ta vprasanja treba resevati v bodoce Se v veoji meri, to pa tembol 

zaradi tega, ker do sedaj mogode eden ali drug svet MLO-a ni bil 

dovolj usposobljen za talc nacin res e van j a financnih problemovfsvss 

pa nesposoben v vsakem primeru, Mislim pa, da v kolikor gre za 

neko politiko, katero svet vodi in ki jo ima v svojem programu, 

kot recimo politiko kadra, predstavlja to vpraSanje vprasanje, ka« 

tero je bilo iae veckrat globoko pretresano. Ce se je Svet za zdra^ 

stvo ILO odlocil za stipendiranje zdravstvenega kadra, je bila 

to pereca potreba, katero je bilo treba resiti . To staliS5e bi 

podprl samo z eno stvarjo in sicer s to, da smo danes v Ljubljani 

pcisllljeni evidentirati babice. To ni slucaj, paS pa je to nujnos 

ker ima ljudski odbor tega kadra najmanj, kljub temu, dajjee Lju-

bljana glavno mesto republike. Mislim, da je praviji da Eomisija 

za proraoun MLO, v kolikor ta problem otiplje kot nejasen, neras-

ciscen, diskutira o tem, predno daje ta problem kot nedodelan 

v javno razpravo. ali pa kot napacno postavljen problem. 



r 

gllslim, da s tem ne delamo koristi, pac pa zavajamo ljudi v to. ceS, 

Xovi gaw • Mislim, da te stvari niso v redu. 

pfgga stvar pa je z decjimi domovi. Glede tega vprasanja se ne bi 

spuscal v podrobnosti. Svet aa zdravstvo MLO bi ta vprasanja lahko 

boljse prediskutiral in ne Sellm, da se jemljejo stvaro tako kot da 

je vse v redu. Sdi se mi, da so stvari postavljene na neroden nacin. 

Isto je a iztergevanjem stroskov sA nepremoznih. Odlok, ki ga je 

ljudski odbor sprejel, Ta odlok pravi, da je ljudski odbor dolzan 

povrniti stroske aa zdravljenje nepremoznih in da je Svet aa zdrav-

stvo MLO dol2aa te podatke preveriti. Svet se je aa to vprasanje na 

svojih sejah zala&al in s tem v zvezi reseval sleherni predmet in 

ga s polnim cutom odgovornosti tudi presojal. Sato mislim, da je ta 

problem vendar-le treba gledati v tem smislu, da obstoja moznost 

delnega izterjevanja stroskov za zdravljenje nepremoznih od MLO-a, 

ne pa v celoti in mislim, da je resitev tega problema postavljena 

okretno. 

Dotaknil bi se vprasanja nesreSae Kraljevice. Ta Kraijevica je bila 

ianeSena s strani nekaterih ljudskih odhornikov, kot nemogoca stvar, 

katere ne bi bilo treba. Svet za zdravstvo MLO je okrog te stvari 

ttestetokrat razpravijal v tem smislu, ali jo prepustimo, da gre k 

vragu, ali pa napravimo iz nje koristno adravstveno ustanovo za nase 

otroke. Svet se je odlooil za drugo /aapraviti iz Kraijevice koristn 

zdravstveno ustanovo za nase otroke/. Brez dvoma je treba iskati 

varok temu, da ni bilo na razpolago dovolj sredstev v proracunu MIC, 

v tem, ker nismo predvidevali, da bo ta objekt tako komplioiran gled 

svoje rekonstrukcije* Veadar se ml zde nepravilne pripombe, 5es za 

vse to, kar smo vlozili sredstev v to, bi moralo nekaj biti . Raaprav: 
1 

ljali smo 0 tem vprasanju triktat in trikrat 0 njem tudi odlocali. 

No\ija dela v stavbi smo op?avf2if^)eSdi? ,pa°tre°t6 : L&a stavbo, v kater 

naj bi bilo 12o otrok. Edor ve, koliko taka stavba "kogta", potern ve 

tudi to, da ne bi v nobenem primeru moglawkostatltt samo 25,000.000 d 

Gutil sem za potrebno fcznesti na tem mesta te stvari, to pa iafco, 

da se bo eakrat imelo o Kraljevici bolj realao sliko in mislim}. da 

to porocilo v zvezi z Ctroskim okrevaliscem Kraijevica odbornikom 

posredujejo, ce bi izrazili zeljo po njem. 



D r o b e z Franc: 

Za zbor volivcev bo potrebno posredovati podatke,kje 

in koliko se bo gradilo stanovanj in stanovanjskih naselij.Ka-

tere prijave so bile izvrsene pravocasno,bo Svet pripravil in 

bo zelo verjetno priobceno to v torkovi stevilki "Glasnika", 

kajti ljudje se bodo za to stvar gotovo zanimali poleg drugih 

vprasanj• 

C u r k Ivan: 

Tovarisi in tovarisice ! Ne smemo pozabiti na to, 

da je potrebno diskusciijo pravilno usmeriti.Po podjetjih. bomo 

sedaj diskutirali ,da so prevec vzeli,na terenih pa,da so prema-

lo dali.To bomo razpravljali sigurno z vsemi volivei!Iu=se bo po-

trebno precej pripraviti in volivcem temeljito kratko in jederna 

to raztolmaciti druzbeni plan.Povedati jim bo potrebno od kje 

se bodo lahko dobila taali ona sredstva in td. 

Druga stvar,katera se bo sigurno iznasala na zborih 

volivcev je vprasanje skladov,ter prispevkov gostinskih in trgo-

vinskih podjetij.Mi smo razpravljali na sejah vprasanja graditve 

hotelov,skladisc in velesejma.Takrat je bilo povdarjeno,da gre-

do v poseben sklad za investicije prispevkk industrije ,gostin-

stva in trgovine,kar bo povezano med seboj.Pomislimo samo na to 

ko prihajajo ljudje v Ljubljano,pa ne dobijo prenocisc£,kaksna 

skoda se s tem dela pri nas.Iz ekspozea,ki^dan na diskusijo,to 

sicer ni razvidno,vendar se mi zdi pametno,da bi se ta dva skla-:. 

da zdruzila.Gostinstvo vzdrzuje goste,trgovina prodaja tujcem 

in tako skupno posredujeta za povisanje narodnega dohodka .Mora-

li se bomo nasloniti na diskusijo zborov proizvajalcev o proucit 

vi druzbenega plana.Jaz bi omenil se enkrat to,kar je prisel 

tov.Plazar ze lani in smo mi o tem tudi ze razpravljali,tj .da 

obstoja nevarnost,da bodo podjetja,ki so dobro delala in z de-

lom ustvarjala, dobicek,da bodo ta podjetja letos kaznovana. 

Izgleda pa,da se bo nekaj takega zgodilo.Mi moramo upostevati 

tudi srednja podjetja.Treba se je z ekonomisti pomeniti in vse 

te stvari upostevati,da ne bodo podjetja mislila na dobicek in 

s tem dobickom sla v plan za tekoce leto.Mislim,da je to stvar 

treba temeljito preudariti.Toliko casa bi si morali vzeti,da bi 

bilo pravilno postavljeno ,da bi se pravilno nagradill tisti , 



lei so si z izboljsanjem dela in dobro mehanizacijo ustvarili 

dobicek, 

Resiti bi bilo tudi vprasanje dolocitve obr.esti 

na osnovna sredstva.Ce gremo na siroko pri obrti in dolocimo 

tri kategorije, nesmemo pozabiti tistih,ki so sedaj dobili visjil 

procent.Gotovim podjetjem je bilo predii?ideno 6 % pa delajo pod 

t e z j i m i pogoji,drugim pa 3 %. Iste stroke naj imajo enak procent 

Res da so razne produktivne zadruge kot na pr. cevljarska, meha-

nizirane,vendar pa lahko opazimo tudi,da nimajo vec take konjuktu 

re.Z izenacenjem procenta bi se lahko doseglo tudi to,da bi pod-

jetja med seboj konkurii?ala,kar bi pomenilo precejsen napredek, 

P e r n u s Anka: 

Proracun Sveta za prosveto smo znizali na minimun, 

toliko,da lahko sole se funkeionirajo.Z zneski,ki so predvideni 

si bomo v solah organizirali pouk,kakor bo pac mozen,se vedno 

pa ne bomo mogli ucencem pokazati in predstavljati stvari tako 

kot bi bilo potrebno,temvec samo z besedami.Obrazloziti bo treba , 

voliveem,kaksen je polozaj,da ne bo negodovanja glede novih sol, 

V investieijskem delu proracuna so zagotovljena sredstva za vse 

sole,ki so bile zacete.Za nadaidavo sole v Bezigradom in Mostah 

je zagotovljeno precej sredstev za nacrt za bodoce leto.Opozoritij 

je treba volivce,da kljub temu,ce ne bomo zidali sol ne bodo mogn 

li hoditi v treh intervalih v solo,ker smo dobili se nekaj oddel-

kov za solo na Poljanah in za Bezigradom.Le ce bodo se kaksna 

sredstva ostala,bi prosila,da se dajo na razpolago Svetu za prosvi 

to in to radi tega,ker je Svet ze sam znizal svoj proracun na mi-

nimum, Ob tej priliki bi se obrnila na proracunskm komisijo,ki 

Svetu ocita nepravilnosti.Porocilo govori o vzgojnih kadrih in 

o solskih prostorih ter da so se nabavile razne stvari za sole 

predvsem kurivo prepozno itd.Zdi se mi,da je bilo to nepravilno 

izneseno v porocilu,kajti to porocilo citajo tudi dijaki in star/-

gi.Ce se opazijo kake nepravilnosti, se mi zdi pametneje,da bi 

se ta stvar javila Svetu za prosveto in bi Svet o tem razpravljal 

in dal navodila,da bi se te nepravilnosti odpravile,ce je ze dru-

ge tezave moral sam urejevati. 

Iznesene so bile tudi potem razne stvari glede za-

poslenosti ucnega kadra.Omenja tudi visoke izdatke za razne zavod< 



k o t na pr.Dom I v a n a Levca .Ne zanikam,da ne b i b i l o z a n i k a r n o s t i 

u p o s t e v a t i pa j e t r e b a v s e t e z k o c e , k i s e p o s t a v l j a j o p r e d n a s . 

E e s da s o s t r o s k i za v z d r z e v a n j e t e h t e z k o v z g o j l j i v i h o t r o k 

v i s o k i , i n da en u c i t e l j l ahko v z g a j a samo 1 5 t e h l j u d i . S t v a r n o 

s t a n e obvezno s o l a n j e t a k e g a g o j e n c a l e t n o p r e k o 1 , 0 0 0 . 0 0 0 . -

d i n a r j e v i n da t a g o j e n e c po koncanem s o l a n j n n i zmozen z a p o v -

p r e c n o d e l o . Y e n d a r i z s t a t i s t i k e j e r a z v i d n o , d a s e j e po d o k o n -

c a n i s o l i z a p o s l i l o od 2o6 u5encev k o t d e l a v c i i n s l i c n o 2o?5 

k o t pomozni d e l a v c i o,9%, 1 2 , 2 % k o t t e ^ a k i , 1 9 , 1 % k o t k v a l i f i 

c i r a n d e l a v e c , s k u p n o 5 2 , 2 %<>Ce pa mi n e b i s o l a l i t e h o t r o k , b i 

n a s t a l a v s e v e c j a g o s p o d a r s k a skoda r a z e n t e g a pa b i t i l j u d j e 

z a p a d l i v k r i m i n a l . C e damo na enega u c e n c a 1 , 0 0 0 . 0 0 0 . - d i n a r j e v 

j e t o dobro n a l o z e n kapital .ker s e j i h j e v e c i n a u k l j u c i l a v 

d e l o . 
D o t a k n i l a b i s e s e ene s t v a r i i n s i c e r z a - p o s M t 

v e p r o s v e t n e g a o s o b j a v L j u b l j a n i . T e z k o j e t o s t v a r p r e s o j a t i 

P o p a v s a l u . K s r s e t i c e g l e d e U 5 i t e l j i § c a j e t o v . M o d i c e v a p o s l a -

l a p o r o c i l o , k e r j e t u d i t o v p o r o c i l u o b r a v n a v a n o i n s i c e r : 

P o r o c i l o o b j a v l j e n o v zadnjem " G l a s n i k u " p o s p l o -

s u j e t r d i t e v 0 p r e m a j h n i z a p o s l e n o s t i p r o f e s o r j e v na p o d l a g i 

nekaj stevilk,ki so namerno e n o s t r a n s k o p r i k a z a n e i n z a t o ne k a 

z ejo oboektivne slike s i t u a c i j e na s o l a & s P l o h , i n na U c i t e l D i s c 

posebej.Stevilke naj bi kot o s v e t l i t e v u p o r a b l j a l i l e l 3 u d * e , k i 

i m a j o t r d n o v o l j o , d a b i bili o b j j e k t i v n i . n e pa t i s t i , k i hmce 3 o 
• - , „ -nrv-trorir> ob s t e v i l k a h l e d e l r e s n i c e p r i t i na svoo r a c u n s tem, da p o v e a o ou b t - e v x x ^ 

P o r o c i l o p r a v n i c ne g o v o r i o t e m , k o l i k o p r o f e -

s o r j e v j e p r e o b r e m e n j e n o d a l e c p r e k o m e j a . N e g o v o r i o t e m , k o -

l i k o r e d n e g a dela,knjizni5arstva , u r e j a n j a k a b i n e t o v i td .opra-

v i j o p r o f e s o D j i b r e z p l a c n o . G o v o r i l e o p r e m a j h n i z a s e d b i $ l j u -

d i i n p r i tem z a v e s t n o z a m o l c i v z r o k e z a t o . 

Na U c i t e l j i s c u j e 3 o u c n i h moci .Od t e h j e na s a -

mem z a v o d u prekomerno z a p f c s l e n i h 2^ p r o f e s o r j e v , k i o p r a v l j a j o 

skupno 1 1 * n a d u r . T r i j e p r o f e s o r j i i m a j o samo p o l n o s t e v i l o 
u r . 

Dva p r o f e s o r j a i m a t a z n i z a n o ucno o b v e z n o s t ; 

p r v i k o t p e d a g o s k i v o d j a V a a n i c e , d r u g i k o t pomozni i n s p e k t o r . 



Primer profesorja,ki razpolaga samo z 12 urami pa Qe 

sleaec: ^re za profesorja zgodovine tov.Pranoa Veselka.Tovaris 

bi moral po prvotnem planu iz Uciteljisca.Njegove ure bi se alt-

morale opraviti honorarno.Toda JLA je iskala zgodovinarja za 

16 ur in tovaris Veselko je bil tja dodeljen s pogojem,da bo 

vojska znaj refundirala dolocen znesek.Torej je bila stvar pra-

vilno r e s e n a . Po enem mesecu pa je JLA drugace uredila stvari . 

Kmalu za tem je tov.Veselko sprejel 16 honorarnih ur v Ofi-

cirski soli.Vprasanje refundacije z vojsko pa ni bilo urejeno 

in tov .V e s e l k o je bil pozvan ,da za 12 ur vraca v placni fond. 

Tovaris je zaprosil za znizanje ur.Takoj za tem pa je b i l za 

12 ur nastavljen na V. gimnaziji in obdrzal lo ur v Oficirski 

soli . Iz tega je razvidno,da ni vprasanje neodgovornosti,marvec 

je vzrok spreminjanje planiranja,ki se ne da cez noc r e s i t i . 

Za tisti cas bi bilo treba to postavko osvetliti,danes pa je 

to ze neresnicno. 

Ostane le se problem tov.Safar Marije,profesori-

ce prirodopisa,ki ima 18 ur.Letos je v prirodopisju in kemiji 

manj ur kot lani;veseli smo tudi,da smo tovarisici mogli dati 

manj ur, oz. znizano ucno obveznost.Tov.Safarjeva je bila ta-

ko j po pocitnicah. tezko bolna.J meseca v bolnici in je prav 

zaprav se vedno rekonvalescent.Poleg tega pa prvic poucuje ke-

mijo,ki jo doslej ni nikoli prakticno izvajala. 

Ob taki vestnosti in odgovornosti profesorjev 

bi bilo prej treba sprggovoriti o tem,koliko so prihranili 

drzavi ,posamezne primere bi bilo treba primerno resiti , ne pa 

posplosevati.-

To sem hotela povedati glede ucne obveznosto. 

Nebi rekla,da je znizanje ucnih obveznosti M ^ f g ^ - k d??ugod 

kot je to potrebno, znizano pa imajo zene ,ki dojijo svoje 

otroke in p o d o b n o . T o znizanje pa je dovoljeno vsem zenam. 

Dotaknila bi se samo se ene stvari,ki je pereca. 

Lani in predlanskim letom je razpisal Svet za prosveto konkurs 

za uciteljska mesta v Ljubljani.Oglasili so se ljudje z proSnja-

mi in Svet za prosveto je izbral.Komisija stoji na staliscu,da 

so ljudje prisli po protekciji v Ljubljano,vendar je to tolma-

cenje nepravilno.Ti ljudje niso prisli po svoji prosnji v Ljub-

ljano,temvec po potrebi.Slisijo pa se domnevanja inntrditve,da 



bo Ljubljana odtegnila podezelju prosvetni kader.Pripomnila b i 

lc temu,da je Ljubljana dala na razpolago vse prosvetne delavce 

lei so jih zahtevali,da pa kljub prigovarganju niso hoteli iti 

na dezelo in so si poizkali drugo zaposlitev pri raznih casopi-

s i h , revijah itd.Letos bomo morali,ker imamo novih oddelkov 

r a z p i s a t i ponovno natecaj. 

Seveda bi se bilo s tem v zvezi dotakniti tudi sta 

novanjskega vprasanja.Kar sem v ljudskem odboru,sem dala ze neste 

to spiskov,koliko ljudi je ,ki ne spadajo med prosvetne delavce, 

pa le stanujejo v stavbah tj . solah.Le par teh vprasanj je bilo 

resenih.Zato je tudi ta ocitek,ces,da je vecina zgradb brez nad-

zorstva.V I .gimnaziji ni nikogar od nasih ljudi.V internatu 

Ekonomske srednje sole stanujejo popolnoma tuji 1judge in ho-

dijo moski skozi zenske umivalnice vsako jutro, to se nam je se-

veda tudi ocitalo.Prosila bi,da Svet za stanovanjske zadeve to 

stvar uposteva.Jasno je,ce negdo zapusti sluzbo, ga nemores vrecju 

na cesto.Glede naturalnih stvari fkjer so upravitelji in direktorji 

odgovorni za upravljanje zgradb,bi predlagala,da se da tistim 

ki upravlja,pa ne stanuje v zgradbi odskodnina v visini din 3ooo. 

vsi oni,ki stanujejo v zgradbgth pa naj bi placali po kategorizacij 

ji stanovanja in kurjavo in do prihodnje s-eje bom imela podatke, 

da nebo veliko razlike,da bi bil, MLO oskodovan. Ti ljudje oprav-

Ijajo delo za katero niso placani.Oni ravnatelji in upravitelji,k 

imajo v svojih solah se upravnika,opravljajo samo pedagosko delo,j 

vsi ostali pa morajo se zabavati z vsemi podrobnostmi.Prosila 

bi komisijo,da ce ugotavlja nepravilnosti,naj o tem opozori ne 

samo Tajnistvo,temvec tudi Svet,da nebo prislo do takih porocil 

kakor je bilo to. 

D r a k s l a r Marijana: 

Ne strinjam se s predlogom tov.Rozmanca,da se 

vzame od dotacij druzbenim organizacijam. 

Ing.Ivo K l e m e n c i c : 

Tocno je,kar je par tovarisev ugotovilo,da naj bi 

4o % sklada za stanovanjsko izgradnjo ostalo last podjetij.Q?o 

bi dali porocilu kot popravek.Kar se tice predloga tov.Avsica 

glede dviganja cen je predlog v redu.Kakor slisim se v Zveznem 



merilu pripravlja Uprava za cene,ki bo zasledovala gibanje cen. 

Glede nepravilnosti v nasih podjetjih bi opozoril na to,da je 

strilctno izvajanje kontrole tezavno,ker nimarno pregleda o cenah 

in radi tega tudi inspekeije nemorejo pravocasno iti na delo. 

Glede predloga tov.N'edeljkovica v pogledu spremembe oz.znizanja 

4o %-nega sklada za stanovanjsko izgradnjo in znizanja obresti na 

osnovna sredstva od 6 na 3 /- se ne strinjam. Gre samo za tista 

podjetja,ki imajo nekaj preko loo zaposlenih in so v glavnem zato 

da izboljsujejo industrijsko proizvodnjo.Mi smo obrate grupirali 

v 3 vrste. Prva in druga grupa predstavlja ssluznostna podjetja, 

druga grupa so vecja podjetja,ki so ze skoro industrija.Kar se 

tice obresti na osnovna sredstva se mi ne zdi pravilno,da bi jih 

znizevali,temvec,da bi jih gledali kot pri industriji.Pri teh 

podjetjih velja pri delitvi dobicka princip,da bi presezek ostal 

podjetju.Pri grupah,ki so pausalirane,to ni slucaj. Kar se tice 

problema procenta glede delitva dobicka med mestnim ljudskim od-

borom in podjetjem,bi povdaril sledece: Gospodarski svet tega 

procenta ni mogel prekontrolirati ,temvec je to delo izvrsil 

aparat Mestnega ljudskega odbora. Delitev dobicka je bila izvr-

sena delno na istem principu,to se pravi,da se je podjetjem dode-

lilo vsem enalco in sicer ,da se je lo % dajalo na tarieffne pravil-

nike.To je pregledala se posebna komisija Sveta za gospodarstvo 

da nebi bil krivicen pregled.Svet za gospodarstvo je prejel po-

oblastilo,da lahlco popravi. 

Glede diskusije tov.Plazarja bi pripomnil,da za 

obrt drzi in da je Gospodarski svet sprejel sklep,da de problem 

glede nagrajevanja mest v obrtnih podjetjih resuje s tem,da ljud-

ski odbor pri dolocenem pausalu pusti nekaj vec dobicka in da bi 

kolektiv vedel ,da ne bo njegova suverenost krnjena,da bo slo to 

za obrt mesto na racun dobicka ljudskega odbora. 

Glede sredstev za komunalno izgradnjo je hotel 

v diskusiji tov.Tuma Ostoj prisloniti svoj piskreek z ozirom 

na sredstva,ki se bodo ustvarila.Pripoumil bi,da se bodo ta sred-

stva uporabila prvenstveno za pokritje nepredvidenih izdatkov, 

ki so pa ze razdiljena.Komunala ima sicer res mnogo manjokot je 

ustvarila lani, t j . 212 miljonov.S tega stalisca mislim,da je 

to premalo in se strinjam s tem,vendar sredstev ni , isto bi odgovo-

ril tudi ostalim,ki upajo na ta sredstva. Kakor ste iz razprave 



guli in kar je omenila toy. Marijana Drakslarjeva naj bi se 

gredstva, ki so razdeljena za mnozidne organizacije ne upo= 

rabljala za fizkulturo. 

Razprava tov. Zupeta glede Zavoda za socialno zava= 

rovanje in odnosa le-tega do Mestnega ljudskega odbora je jasna 

in je treba v XetoSnjem letu tu urediti, kar do sedaj ni bilo 

urejena. 

Mislim, da sem v glavnem na vse odgovoril. 

R o z m a n c Ivan* 

Eno stvar bi rad omenil. Zdi se mi pravilno, da 

mnofcidne organizacije dobe pomod, kar so tu zajete vse organiza= 

cije, vendar za vse potrebe nebo zadostovald, nepravilnosti 

in spori bodo takrat ko se bo delilo. Tu gre za na§e kompetence 

in nadrte, ki bi jih hotel!imettflzvedene. Zdi se mi nepravilno, 

da je ved gospodarjev. Pri Svetu za prosveto je izdelan nadrt 

in mi bomo pristopilt k delu seveda pa bomo dolodili prioritetne 

•gradnje. 

D e r m a s t i a dr. Mari.ian* 

Dejstvo je, da je vpraSanje uloge in kompetenc 

Okrajnega odbora socialistidne zveze tisto, ki neposredno vpliva 

na mnoge stvari o katerih nebi diskutirali. Pripomnil bi pa, 

da Socialisticna zveza odgovarja za delo posameznih organizes 

cij , ki so doslej delale vsaka po svoje. Mi smo to anarhijo 

obcutili in jo tudi spremljali in lani prisli do zakljudka, 

da je treba to urediti v neko enoto. Mi smo vse tisto, kar 

je bilo kakor koli kanilo mnofcicnim organizacijam in kar je bilo 

porabljenega zbrali skupaj za vse in je izpadel rezultat 44 

miljonov. Nihde pa ni vedel, da se je dali teh 44 miljonov razs 

lidnim mnoSadnim organizaci jam na terenih. To je nategovelo 

budget naSih svetov in bilo vzrok za kritidne pripombe o slabem 

gospodarjenju. PriSli smo do sklepe, de se letos da skupni 

znesek Socialist!dni zvezi in ona toode vodila politiko, kako 

se bodo te dotacije dale. 5e se fizkultura z to politiko ne 

stranja naj se s Socialistidno zvezo zapne. 

Glede pripomb tov. Zupeta in Pernu&eve glede prora= 

dunske komisije se strinjam s pripombami, da je priradunska koss 

misija nepravilno postavila se na staliide in ni razpravljala 



r 

z kompetentnimi ljudmi. V sluSaju kuriva in sliSnih stvari 

sva t tov. Pernusevo midva razpravljala. Druga stvar pa je, 

da je pravilno, da smo proti lastnim napakam kritifini, da pos 

vemo take in take napake smo odkrili in proti takim in takim 

napakam se bomo borili, PogreSno bi bilo, da bi nasa proracun= 

ska komisija nekaj odkrila in bi potem med seboj "shandali", da 

nebi zato nih£e vedel. V tem primeru pa kritika ni bila pra= 

vilna. Treba je javno povedati za napake ki so, ker drugafie 

se bo pokazalo, da jih vollvci toolje poznajo, ce se ugotovi, 

da so rej . 

&e eno vprasanje, ki ga je treba omeniti, to je 

vpraSanje een* politike cen. Sicer je ze tov. ing. KlemenciS 

odgovoril, vendar mislim, da je imel Mestni ljudski odbor popol= 

noma pravilno staliSSe. V tem pravcu ne sme biti nikakrSnih 

skokov treba je gledati, da se s strani ljudskega odbora in 

stvarnih moznosti vodi borlia za tisto politiko, ki odgovarja 

nasemu socialist!Snemu razvoju. Ta politika pa predlaga plan 

znifcanja akumulacije v trgovini, da se prekosezonske zaloge 

pe&bi^ago prodajo po nifcji ceni, istodobno pa industrija znizus 

je materialne stroske na istih prodajnih cenah kot lani* Ta 

politika se zelo uspesnA in doskedno vodi. 

P e r n u s Anka: 

Jaz ne odklanjam kritike, ce bi bila dobra in bi 

bilo Sesto zeleti, da je ve6 kritike. Glede kurjave je svet 

pokrenil svoje. Glede doma Janeza Levca ne osporavam, kar je 

bilo slabega, je pa stvar upravitelja da to uredi. Ne zdi se 

mi pa pravilno, da pav&alno po meri izdatkov merimo premajhno 

obremenjenost kadra. Svet za prosveto ne odklanja kritiko in 

bi celo zeleli, da tov. Cesar in tov. Matelic vefifcrat prideta 

v nailo sredo kot instruktorja. Jaz osebno nisem rojena kot 

denarnih in gospodarstvenik, vendar se moram v vse uvajati in 

u£iti. Treba bi bilo na napake pravocasno opozoriti in 5e se 

potem nebi izvajalo pravilno naj se kritizira. 

Z d e § a r Henriks 

Ozrl bi se na gospodarsko postopanje. S takim na= 

Sinom poslovanja kot ga mora voditi upravitelj sole ne more do= 

bro gospodariti. Sprejema se trimese&ni plan. Upravitelj pa 

moramo raSune za narofien material pladati v treh dneh in ne 



more tudi raznih dobah razdeliti na Stiri dele* Kurivo mora 

nabavljati jeaeni in januarja, februarja tor marca. Tov, preas^us 

nik dr. Dermastija se bo gotovo spomni 1 kaksne tezave smo imeli 

ravno z kurivom, ko smo morali prositi po tonah za Solo. To 

so gotove nepravilnosti tudi z na§e strani i n je to treba uredis 

ti . 

Predsednik da poro&Llo z dopolnitvami, ki so bile 

dane k druzbenem planu in proraSunu na dana§nji seji na glasova = 

nje s tem, da se gre z n|imi na zbore volivcev. 

Predlog je bil soglasno odobren. 

Predsednik opozori se na naslednje: 

1 . ) Najprej prosi, da se skupSSinska pisarna 

obvesti pravoSasno kdaj se bodo vrsili zbori volivcev na 

posameznih volilnih enotah. 

2 . ) Da se dogovore odborniki na terenili z predseds 

niki, da pridejo 6im preje zapisniki v skupScinsko pisarno in 

da se toSno obrazlofce predlogi in sklepi ter spremembe, ki se 

bodo predlagale na zborih volivcev, ker bodo to predlogi za 

druzbeni plan, katere bo dala v izvledku skupSSinska pisarna 

komisiji. 

3 . ) Tisti predsednik oziroma odbornik, ki nebo 

sam obdrzal zbora volivcev naj uredi stvar z zamenjavo odnosno, 

da t isti , ki bi rabil pomoS, da javi to skupSSinski pisarni. 

Na koncu opozori se tov. predsednik na bo v pones 

deljek ob 18 uri komemoracija pri grobnici her*jev v spomin pok. 

Borisa KidriSa in prosi za 6im veSjo udelefcbo. 

Ker je bil s tem dnevni red izSrpan, predsednik 

zakljuSi sejo. 

Vodja zapisnikai P r e d s e d n i k t 


